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پیوست عدالت
هر مصوّبه ای که شما تصویب می کنید، هر 
لایحه ای ک��ه در دولت تنظی��م می کنید، هر 
بخش��نامه ای که خود شما در دستگاهِ خودتان 
صادر می کنید، یک پیوست عدالت باید داشته 
باشد؛ باید مراقب باشید این روش، این کار، این 
دستور، ضربه ای به عدالت نزند، طبقات مظلوم 
را پایمال نکند.مقام معظم رهبری امام خامنه ای 

1400/6/6
جایگاه پیوست درنظام برنامه ریزی

     درقانون اساس��ی جمهوری اس��لامی علاوه ب��ر اصل چهارم که 
درآن بر اسلامی بودن تمام قوانین مصوب تاکید گردید و فعلا شورای 
نگهبان پاس��داری از آن را به عه��ده دارد ؛ در اصل دهم نیز بر ضرورت 
پیوست خانواده در تمام قوانین اشاره و تاکید گردیده تا تمام قوانین و 
برنامه ریزی های کشور درجهت آسان کردن تشکیل خانوده ، پاسداری 
از قداست آن و استواری روابط خانوادگی بر پایه حقوق و اخلاق اسلامی 

باشد که تا کنون این پیوست هنور تدوین نگردیده است: 
1-پیوست فرهنگی ؛در نخستین بند سیاست هاي کلي برنامه پنج 
ساله پنجم توس��عه جمهوري اس��لامي ایران مصوب 15/ 10/ 1389 
ابلاغي از سوي رهبر معظم انقلاب و نیز در ماده )2( قانون برنامه پنج 
ساله پنجم توسعه جمهوري اسلامي ایران، تهیه پیوست فرهنگي براي 
طرح هاي مهم و جدید توسط شوراي عالي انقلاب فرهنگي مورد تاکید 

و تصویب قرار گرفته است.
2-آیین نامه پیوست اجتماعی طرح ها و برنامه های کلان توسعه ای 

)موضوع جزء 2 بند الف ماده 80 برنامه ششم توسعه(
پیوس��ت اجتماعی فقط به معنی یک مطالعه ص��رف در مورد ابعاد 
اجتماعی یک طرح و برنامه توسعه و کاربست نتایج آن توسط عاملان 
دولتی و خصوصی توسعه نیست )که البته ما تاکنون به این مرحله نیز 
به طور مطلوب دس��ت نیافتیم(، بلکه به معنی کنشگری ذی نفعان آن 

طرح و برنامه نیز هست.
3- پیوس��ت سلامت : مجموعه اس��تانداردهای ملی شامل تعاریف، 
مفاهیم و گردش کار و الزامات اس��ت که به اس��تناد "بند ب ماده 32 
قانون برنامه پنجس��اله پنجم توس��عه جمهوری اس��لامی ایران" برای 
طرح های بزرگ توس��عه ای توسط وزارت بهداشت با همکاری سازمان 
ها و وزارتخانه های مرتبط تدوین و در جلس��ه ش��ورای عالی سلامت 
و امنی��ت غذایی م��ورخ 1392/3/25 که با حضور اعضاء و به ریاس��ت 
معاون اول محترم رییس جمهور تشکیل شد، مطرح و به تصویب رسید. 
معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی رییس جمهور، این مجموعه را 
طی نامه شماره 46208 مورخ 1392/6/3 جهت اجرا به کلیه دستگاه 

های اجرایی ابلاغ کرده است.
4- پیوس��ت فناوری :در چارچوب برنامه ملی توسعه اقتصاد دانش 
بنیان و به منظور انتقال و بومی سازی فناوری، نظامنامه پیوست فناوری 
و توسعه توانمندی های داخلی در قراردادهای بین المللی و طرح های 
مهم ملی با هدف دانش بنیان شدن بخش های مهم و حساس اقتصادی 
و شرط انتقال فناوری در معاملات خارجی مورخ 4. 5. 1395 در بیست 
و سومین جلسه س��تاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به تصویب رسیده 

است.  
عدل اساس حکومت اسلامی

 مسئله ی بعدی عدالت ورزی است که خب اساس حکومت اسلامی و 
جمهوری اسلامی بر اقامه ی عدل است، کما اینکه اساس همه ی ادیان بر 
اقامه ی عدل است. خدای متعال می فرماید که ما پیغمبران را فرستادیم، 
کتابهای آس��مانی را فرستادیم، لیَِقومَ النّاسُ باِلقِسط؛؛ اصلاً برای اینکه 
مردم قیام به قس��ط کنند و جامعه، جامعه ی عدالت آمیز باشد. خب ما 
در ای��ن زمینه ها عقبیم، خیلی باید کار کنیم، خیلی باید تلاش کنیم. 
به نظر من هر مصوّبه ای که شما تصویب می کنید، هر لایحه ای که در 
دولت تنظیم می کنید، هر بخشنامه ای که خود شما در دستگاهِ خودتان 
صادر می کنید، یک پیوست عدالت باید داشته باشد؛ باید مراقب باشید 
این روش، این کار، این دستور، ضربه ای به عدالت نزند، طبقات مظلوم 

را پایمال نکند؛ این مراقبت باید همیش��ه باشد؛ حالا یا با یک پیوست 
مکتوب یا بالاخره از لحاظ نوع تنظیم جوری باش��د که این طور باشد. 

مقام معظم رهبری 1400/6/6
تعریف عدالت از نظر معصوم

حدیث کاظمی این است:
� ان الله لم یترك شیئاً من صنوف الاموال الا و قد قسمه، و اعطی کل 
ذي حق حقه، الخاصه و العامه، و الفقراء و المس��اکین، و کل صنف من 

صنوف الناس... لو عدل في الناس لاستغنوا...: )اصول کافی( 
 خداوند هیچ گونه مالی را رها نگذاش��ته، بلکه آن را قس��مت کرده 
است، و حق هر صاحب حقی را )در تقدیر الهی( به او داده است. خواص 
و عوام، و فقیران و بینوایان، و همه قشرهای مردمان... اگر در میان مردم 
به عدالت رفتار می ش��د، همه بی نیاز می شدند )و فقیری و مسکینی و 

نیازمندی باقی نمی ماند.
اگرچ��ه از ظاهر این حدیث، عدالت اقتصادی و معیش��تی فهمیده 
می ش��ود، لیکن چه بس��ا بتوان، حدیث را به همه اقسام عدالت مربوط 
دانست؛ زیرا تعبیر »الناس: مردمان «، و »اذ عدل بینهم: هرگاه در میان 
آنان عدالت اجرا ش��ود«، صورتهای دیگر عدالت را نیز شامل می شود؛ 
زی��را که ایجاد عدالت و اج��رای آن به صورتی که جامعه از چنگالهای 
اختاپوس فقر رهایی یابد، باید بر ش��الوده هایی نیرومند استوار باشد و 
این شالوده های نیرومند، جز با »حضور عدالت « در شئون دیگر اجتماع 

پی ریزی نخواهد شد و استواری نخواهد یافت.
تا عدالت »سیاسی « و »عدالت قضایی « و »عدالت اجتماعی «… در 
جامعه و در زندگی مردمی تحقق نیابد و دست نفوذداران مالی از تملک 
اموال تکاثری و تصرفهای شادخوارانه اترافی بریده نشود، عدالت معیشتی 
در زندگی توده ها تحقق نخواهد یافت؛ زیرا که جمع میان دو ضد ممکن 

نیست. نمی شود هم تکاثر باشد و هم عدالت. 
پیوست عدالت   

      با توجه به موارد فوق الذکر منظور رهبر معظم انقلاب از پیوست 
عدالت برای تمام فعالیتها و تصمیمات دولت این است که مراقبت شود 
هرتصمیم و اقدام اجرایی باید ابتدا مش��خص ش��ود که به ضرر اقشار 
ضعی��ف نبوده وموجب تبعیض و بی عدالتی در جامعه نگردد؛ فرصتها 
برابر توزیع شود و از اختصاصی سازی فرصتها و امکانات عمومی پرهیز 

شود. 
همه آحاد جامعه از مواهب و رفاه و امکانات پایه و یکسان برخوردار 

باشند .
نمونه ای که معظم له از یارانه انرژی مثال زدند باید به همه انفال و 

ثروتهای ملی کشور تعمیم و حقوق عامه در آنها لحاظ گردد .
.این نوع عدالت آثار بسیار مطلوبی در حکمرانی خواهد داشت :

•رضایتمندی مردم 
•عدم احساس تبعیض

•جلوگیری از تکاثر واتراف
•کاهش فاصله طبقاتی 

•کاهش فقر و محرومیت 
•افزایش تاب آوری مردم 

•افزایش پایداری دولت و نظام 
•کاهش فساد اقتصادی و سیاسی ، اجتماعی 

 

سرمقاله

حمیدرضا ترقی 
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دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

عضویت در پیمان شانگهای 
زمینه ساز گسترش اقتصادی است

دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی گفت: عضویت در پیمان شانگهای 
زمینه ساز گسترش اقتصادی، شکست تحریم های آمریکایی و باطل 

کننده تحلیل غلط اصلاح طلبان است.
 پیمان شانگهای زمینه ساز گسترش اقتصادی

ب��ه گزارش رواب��ط عمومی حزب موتلفه اس��لامی، دکتر اس��دالله 
بادامچیان در پایان نشس��ت دبیران این حزب اظهار داش��ت: عضویت 
در پیمان شانگهای زمینه ساز گسترش اقتصادی ایران در بازاری با 3 

میلیارد جمعیت با توانمندیها و نیازهای فراوان است.
بادامچیان گفت: این موفقیت دولت آیت الله رئیس��ی است و آن را 
به ایشان تبریک می گوییم و از اعضای محترم پیان شانگهای به ویژه 
روسای جمهور چین و روسیه که در تصویب عضویت ایران کوشا بودند 

تشکر داریم.
وی ادامه داد: عضویت ایران در این پیمان، شکستی برای آمریکا است 
و نشان می دهد که تحریم ها و قلدری های دولت های استکباری در 
برابر اراده مس��تقل ملت ها اثری ندارد و آمریکا هیچ غلطی نمی تواند 

بکند.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی همچنین اظهار داشت: اصلاح طلبان 
  FATF و جری��ان غرب گرایی معتقد بودند که بدون برجام و پذیرش
و حل تحریم های آمریکا مسائلی از جمله عضویت ایران در شانگهای 

میسر نیست.
 نظریه غلط اصلاح طلبان

وی افزود: اکنون متوجه شده اند که تحلیل ها و نظرات آنها درباره 
غرب اس��تعماری تا چه اندازه غلط بوده و هس��ت و عضویت ایران در 
پیمان شانگهای باطل کننده نظریه واگرایی در برابر مستکبران غربی 

است.
بادامچیان اضافه کرد: تذکر من به اصلاح طلبان و جریانات دیگری 
که هنوز نگاه به غرب دارند این است که در افکار محافظه کارانه و غلط 

خود تجدیدنظر کنند و به امواج بلند انقلاب اسلامی بپیوندند.
 نتیجه سیاست مستقل و مقتدرانه آیت الله رئیسی

دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی در بخش دیگری از این گفت وگو با 
اشاره به سرعت گرفتن واکسیناسیون عمومی در برابر کرونا گفت: اقدام 
قاطعانه و مدبرانه آیت الله رئیس��ی در موضوع واکسن و چاره اندیشی 
برای مقابله با کرونا، که موجب کاهش فوتی ها و کاهش ابتلا به کرونا 
شده و می شود نشانه دیگری از سیاست مستقل و مقتدرانه است؛ زیرا 

در دولت قبل بهانه های غیر واقعی مشکل ساز شد.
 شکست سنگین برای آمریکا و غرب

دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی در ادامه فروش س��وخت به لبنان را 
برآمده از دیپلماسی مقتدرانه و مقاومت و به دور از انفعال در سیاست 
خارجی و شکستی سنگین برای آمریکا و غرب و همدستان خودفروخته 
به استکبار در منطقه دانست و گفت: این پیروزی به همت سید مقاومت 
سید حسننصرالله به دست آمد که این موفقیت و پیروزی را به دولت 
محترم، حزب الله لبنان و جناب س��ید حسن نصرالله و نیز ملت لبنان 

تبریک می گوییم.
 شرط تحقق براندازی فساد و ناهمواریهای جاری

بادامچیان در بخش دیگری از این گفت وگو درباره ابلاغیه 12 گانه 
رئیس جمهور در پیش��گیری و مبارزه با فساد اداری و اقتصادی اظهار 
داشت: این اقدام و تعیین محورهای اساسی، بیانگر عزم و اراده دولت در 

براندازی فساد و ناهمواریهای جاری است.
وی افزود: این عزم و اراده در مرحله اول با سپردن مسوولیت به افراد 

پاك و صادق و امتحان داده در سلامت مالی و اداری میسر می شود .
 دولت باید مراقب چهره های سوء استفاده گر باشد

وی اضافه کرد: دولت باید مراقب چهره های سوء استفاده گری باشد 
که به سرعت تغییر چهره می دهند و با نقاب حزب اللهی در سرپل ها 

قرار می گیرند و به سوء استفاده و اختلاس و دریافت حقوق نجومی به 
طور پنهانی ادامه می دهند.

بادامچیان ادامه داد: مرحله بعدی، رس��یدگی دولت به دستگاهها و 
شرکت های دولتی و حسابرسی ها است که توسط عناصر آگاه و پاك 

باید انجام شود و ناهنجاریها شناسایی و چاره اندیشی شوند.
 لزوم به کارگیری نخبگان برای تحول در بودجه نویسی

دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی گفت: امیدواری��م در تدوین بودجه 
1401 دولت، کارشناس��ان و تجرب��ه آموختگان در امر تحول بودجه و 
بودجه نویسی صحیح را به کار بگیرد تا بودجه با روش غلط فعلی تبدیل 

به بودجه رونق آور و سلامتی آور شود.
وی تصریح کرد: س��لامت سازی اقتصاد و بودجه، نیاز به شناسایی 
دقیق درآمدها و هزینه ها، طرح و برنامه علمی  کارآمد و به کارگیری 
نخبگان پاك و تجربه آموخته، متخصص، خردورز و مدبر دارد تا زمینه 

برای اقدام دقیق و قاطع دولت محترم مساعد شود.
بادامچی��ان از نمایندگان مجلس به ویژه ی��اران موتلفه در مجلس 

خواست دولت را در این زمینه ها یاری دهند.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در ادامه تاکید کرد ضرورت دارد قوه 
قضاییه نیز برنامه ضربتی برای اصلاح امور و ریش��ه کنی فساد و ترك 

فعل ها در نظر بگیرد.
بادامچی��ان همچنین از نماین��دگان مجلس و دولت خواس��ت در 

سیاستهای غلط که موجب نارضایتی مردم است تجدیدنظر کنند.
وی به عنوان نمونه به قانون چک اش��اره کرد که علاوه بر مشکلات 
شدید اقتصادی و ایجاد موانع سنگین برای کسب و کار، نارضایتی مردم 

و نیز کارکنان بانک ها را در پی داشته است.
 وام مشکل زا

وی همچنین با اش��اره به وام مس��کن گفت: این وام نه تنها کمکی 
به خانه دار ش��دن جوانان نمی کند بلکه اقساط چند میلیونی و سود 

بازپرداخت آن عامل افزایش مشکلات است.
 درخواست از دولت عراق

دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی در ادامه با اش��اره به در پیش بودن 
اربعین حس��ینی، از دولت عراق خواس��ت در راهپیمایی اربعین، برای 
مهمانان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( تسهیلات ایجاد کند و از مقررات 

سخت صرفنظر نماید.
 حرکت مقاومت اسللامی و انتفاضه اسللامی پیروز نهایی 

است
بادامچی��ان هفته دفاع مقدس را به  روح بلن��د امام خمینی )ره( و 
ش��هدا،به فرماندهی معظم کل قوا و ولی امر مس��لمین و به جانبازان 
عزیز و آزادگان گرامی، همه رزمندگان اسلام ، ملت ایران و ملت های 

آزادیخواه تبریک گفت.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی تصریح کرد: امروز شجره طیبه مقاومت 
و دفاع مقدس، بر منطقه و آزادیخواهان جهان سایه گسترده و استکبار 
نی��ز در حالت انفعالی توطئه های خ��ودرا تجدید می کند و جنایت و 
خیانت ها را گسترش می دهد اما همه جا با شکست و بدنامی، خفت 
و خواری روبرو است و حرکت مقاومت اسلامی و انتفاضه اسلامی پیروز 

نهایی است.
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ذکر قیامت
آیات اول س��وره مبارك بق��ره کوهی از 
دانش اس��ت : کتاب قرآن ، آن کتابی است 
که معجزه یادگار دوران پیامبر اعظم اس��ت 
و در بزرگی و مجد و شفافیت بی نظیر است 
و در هدای��ت مردم کتابی اس��ت بی بدیل و 
در هدایت ویژه اهل تقوی و رساندن آنها به 

کمال ، مؤثرترین کلام است.
اهل تقوی مؤمنانی اند که وجه تمایز بارزش��ان ایمان به غیب است. 
در تاریخ بش��ریت بوده اند و هستند کس��انی که اعتقاد به اصالت ماده 
داشته اند و دارند یعنی به چیزهایی که قابل دیدن و لمس کردن و درك 

کردن با ابزارهای حسی اند و جز آن را منکرند. آنها مادی گرایند و برای 
ماده و عالم شهود اصالت قائلند و جز آن را خیال و وهم می پندارند و 
چون نمی فهمند یا نمی خواهند بفهمند، انکار می کنند. عده ای هم 
از ابناء بش��ر هستند که غیر از ماده به ماوراء آن اعتقاد دارند و وجود را 
در آنچه مش��هود و محس��وس است خلاصه نمی کنند و به عالم غیب 

ایمان دارند.
 عالم غیب

در عالم غیب اول ایمان به خدا مطرح می شود و وحدانیت او، سپس 
ایم��ان به وحی که کلام هادی الهی اس��ت و فرس��تاده او و این منجر 
می شود به قبول اصل نبوت که دربرگیرنده هدایت و وجود هادیان ارسال 
شده از جانب پروردگارند یعنی پیامبران، که پیامشان همان وحی است 
و از عالم غیب نازل می ش��ود. س��ومین اصل، ایمان به قیامت است و 
قیامت همان روز رس��تاخیز اس��ت و نشور و برپایی محکمه عدل الهی 
برای رسیدگی به اعمال و پاداش و کیفر آن، در جهنم و درکات آن و در 
بهشت و درجات آن تبلور می یابد و همه اینها به عالم غیب برمی گردد 
به ویژه زمان وقوع قیامت که هیچ کس از آن خبر ندارد و علم آن فقط 

نزد خدا است.
 نتائج ایمان به قیامت

برخی از نتائج اعتقاد به قیامت جنبه نظری دارد مانند اعتقاد به عالم 
آخرت و در آخرت ، اصالت برقراری عدل و رسیدگی قطعی و نهائی به 
تمام موارد ریز و درشت اختلافات و ظلمهایی که در دنیا رخ داده است؛ 
همچنین از لحاظ نظری اعتقاد به قیامت ایجاب می کند ضرورت وجود 
پیشوایانی که با حضورشان ، به مثابه اسوه و الگو و با راهنمایي هایشان، 

حجت را بر بشریت در این دنیا تمام می کنند و این مطلب به نوعی بیان 
همان اصل امامت است.

 آثار اعتقاد به قیامت
اما اعتقاد به قیامت عملا آثار بس��یار مهمی دربردارد به ویژه که نزد 
فردی که قیامت را قبول دارد ، اعتقاد به پیامبر اکرم یعنی هشداردهنده 
نسبت به عالم آخرت و نیز وقوع قیامت، حتمی است و اعتقاد به نبوت 
نیز به طور فطری نشأت گرفته از اعتقاد به خدای متعال یعنی برگزیننده 
و فرس��تنده پیامبران اس��ت و در نتیجه کسی که ایمان به آخرت دارد 
حتما ایمان به پیامبر و ایمان به خدای واحد عزیز قهار دارد در حالی که 
هستند کسانی که خدا را قبول دارند ولی دل در گرو محبت پیامبران 

ندارند و به برپایی قیامت بی توجه اند و ایمانشان به خدا لزوما به ارادتشان 
نسبت به پیامبران و نیز پذیرش قیامت و عالم آخرت نینجامیده است.

از آثار بسیار اساس��ی اعتقاد به قیامت در دنیا لزوم آماده شدن برای 
آخرت است و در نتیجه پذیرش دنیا به صورت فرصتی برای توشه گرفتن 
برای آخرت ، فرصتی برای رس��یدن به رش��د و کمال و جایگاهی برای 
ارتقاء عملی به مقام خلیفة اللهی در روی زمین که مهد زندگی محدود 
و موقت و بی دوام دنیوی است. با این بینش فردی که مؤمن به آخرت 
و یقین دارنده به وقوع قیامت است ، در این فرصت کوتاه اقامت در دنیا ، 
در صدد درك فرمانهای الهی و اهتمام به اطاعت از آنها و نیز فهم منهیات 
و مراقبت برای اجتناب از آنها برمی آید. چنان فردی دنیا و فرصتهای آن 
را به بیهودگی سپری نمی کند و آفرینش را عبث نمی پندارد و انسان را 
موجودی رها ش��ده به حال خود تصور نمی نماید. لاجرم سعی او بر این 
است که قانون الهی را با نهایت نظم محترم بشمرد و دستور الهی را که 
پیامبر ابلاغ فرموده، تماما اطاعت کند و از هیچ حدی که شارع تعیین 
کرده پافراتر ننهد و تجاوز ننماید . بنابراین کسی که به قیامت اعتقاد دارد 
همواره به یاد خدا است و مطیع رسول اعظم و نگران سرنوشت خود در 
سرای آخرت، چنان فردی قانون گریز نمی شود، لاابالي گری نمی کند و 

خود را به بی بند وباری نمی سپرد و عمرش را به بطالت نمی گذراند.
  موانع رستگاری جامعه

متقابلا اگر در جامع��ه ای قانون گریزی و بی نظمی و نفاق و ظلم و 
فساد و بی رحمی و تنبلی و دزدی و بی پروایی رواج یابد ، نشانه ضعف 
اعتقاد به آخرت یا بی اعتقادی به قیامت است. چنان جامعه ای رستگار 

نخواهد شد.

سیدمصطفی میرسلیم

رئیس شورای مرکزی
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ابوالفضل توکلی بینا :

دفاع مقدس برای ما به منزله دانشگاه بود
ابوالفض��ل توکلی بینا؛ عضو ش��ورای 
مرکزی حزب مؤتلفه اس��لامی و مشاور 
رؤس��ای جمهور گذشته در امور اصناف 
در خصوص نح��وه اداره امور اقتصادی 
کش��ور با همکاری مردم در دوران دفاع 
مقدس گفت: در دوران جنگ تحمیلی 
مردم خودش��ان در اداره جنگ س��هیم 
می دانستند و کمک های مردمی نقش 

عمده ای در پیشبرد دفاع در جبهه های نبرد داشت.
وی افزود: مردم به صور مختلف نسبت به تأمین نیازهای رزمندگان 
با وسعشان اقدام می کردند این اقلام شامل مواد غذایی، تنقلات و... بود، 
مس��اجد در این زمان به عنوان یک مرکز م��ردم نقش مؤثری در دفاع 

مقدس و جمع آوری کمک های مردمی برای جبهه ها ایفا می کردند.
توکلی بینا علت اصلی مش��ارکت مردم در دف��اع مقدس را رهبری 
امام خمینی)ره( برشمرد و تصریح کرد: امام خمینی)ره( سر منشأ این 
خیرات و برکات بود و امام با خدامحوری انقلاب را ش��روع کرد و مردم 

ب��ا نگاه به این انگیزه و همراهی با آن دوران س��خت دفاع مقدس را با 
شیرینی سپری کردند.

این عضو ش��ورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی با بیان اینکه جنگ 
تحمیلی یکی از طولانی ترین نبردهای تاریخ معاصر بود اما آثار و برکاتی 
برای کشور ما به همراه داشت، تأکید کرد: آثار و برکات جنگ ابتدا در 
حضور گسترده مردم برای دفاع از میهن و همچنین حمایت های موجود 
در پشت جبهه های نبرد مشاهده شد؛ ضمن اینکه اصل دفاع در جنگ 
برای ما تقدم داشت زیرا رژیم بعث به مرزهای کشور ما تجاوز کرده بود 
همین اصل دفاع س��بب شد تا دفاع مقدس به منزله یک دانشگاه برای 

ما باشد.
مش��اور رؤس��ای دولت های گذش��ته در امور اصناف جنگ کنونی 
ابرقدرت ها با نظام اسلامی را متعاقب فرمایش رهبر انقلاب جنگ نرم 
خواند و گفت: در جنگ نرم مردم باید بیدار و هوش��یار باش��ند، اکنون 
جنگ های نیابتی بر علیه نظام جمهوری اس��لامی ایران شدت گرفته 
است و ما باید از طریق مسائل فرهنگی بتوانیم خود را مجهز کنیم و این 

تجهیز از طریق آموزش و بصیرت محقق می شود.

سردار کوثری با اشاره به هفته دفاع مقدس:

خلاقیت نیروهای مردمی منجر به خود کفایی نظامی  شد
س��ردار محمد اس��ماعیل کوثری؛ نماینده مردم تهران در مجلس 
ش��ورای اسلامی و جانشین سابق قرارگاه ثارالله ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره ش��هدای هشت سال دفاع مقدس؛ در خصوص اهمیت ابتکار 
در عرصه جنگ تحمیلی و پیش��رفت های حاص��ل از آن گفت: جنگ 
م��ا مطابق فرمای��ش حضرت امام جنگ بین حق و باط��ل بود و برای 
مردم مسئله دفاع بسیار مهم بود و لذا از اقشار گوناگون برای مقابله با 
دشمن بسیج شدند، ضمن اینکه در جبهه مقابل بیشتر کشورهای دنیا 
به حمایت از صدام پرداختند و در این نقطه خلاقیت ها و ابتکارات توسط 

نیروهای مردمی به وجود آمد.
وی افزود: این خلاقیت ها س��بب شد درزمینه های گوناگون به نوعی 
خودکفایی برس��یم، به ویژه در حوزه تجهیزات نظامی که با مشکلاتی 
زیادی برای تأمین آن روبرو بودیم موفق به پیشرفت های مناسبی شدیم 
و حتی دسترس��ی ما به تکنولوژی های جنگی و غیرجنگی به ش��کل 
بی سابقه ای با همراهی و همت نیروهای مردمی تسهیل شد؛ به شکلی 
که در حال حاضر عمده خواس��ته های نیروهای مس��لح در داخل و از 

طریق خودکفایی تأمین می شود.
مشاور پیشین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خودکفایی 
در توان نظامی ایران را نه تنها در سخن بلکه در عمل نیز اثبات شده 
برشمرد و گفت: س��اخت پهپادها، موشک ها، توپ ها و خودروهای 
نظامی و زرهی گوشه ای از این پیروزی هاست. در مسئله غیرنظامی 
تولید و تأمین خودروهای پش��تیبانی نیز از برکات هدایت رهبری 
و هدای��ت ولی امر مس��لمین بود که مردم ب��ا اطمینان خاطر این 
فعالیت ه��ا را دنب��ال کردند و به نتیجه بس��یار عالی نه فقط در حد 
تئوری بلکه در عمل رسیدند و این امر به حدی اثرگذار بوده که دنیا 

ت��وان جمهوری 
را  ایران  اسلامی 

باور کرده است.
مردم  نماینده 
تهران در مجلس 
ش��ورای اسلامی 
ب��ه  پاس��خ  در 
حضور  اهمی��ت 

و تأثی��ر جوانان در عرصه دفاع یادآور ش��د: جوانان آن روزگار؛ جوانانی 
خودساخته، باانگیزه الهی بسیار بالا و ازخودگذشته بودند این شاخصه ها 
بعضی از جوانان ما امروز آن را در قالب جهادگر نشان می دهند؛ بنابراین 
با این شاخصه ها رهبر انقلاب به عنوان ولی امر مسلمین اعتقاد به توانایی 

جوانان دارند.
کوثری خاطرنش��ان کرد: واقعیت امر هم همین است که اگر جوانی 
با توانمندی و انرژی بالای جوانی به صحنه بیاید می تواند بسیار موفق 
باش��د؛ البته هر جوانی با ادعای توانستن؛ نمی تواند پا به عرصه بگذارد 
بلکه جوانی که انگیزه الهی بسیار بالایی برای خدمت و ایثار و فداکاری 
دارد باید وارد عرصه شود و از او مسئولیت و کار خواست در این صورت 

است که کشور می تواند پیشرفت کند.
این نماینده خانه ملت در پایان گفت: در حال حاضر جوانان ما این 
استعداد و توانایی را دارند؛ فقط باید به گونه ای باشد که درصحنه عمل 
نیز انگیزه خود را الهی کرده و به دنیاطلبی دچار نشوند و در این صورت 
می توانند موفق ش��وند و مقام معظم رهبری بر همین اصل نسبت به 

استفاده از ظرفیت نیروی جوان تأکیددارند.
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معاون سیاسی دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی معظم کل قوا:

دریانوردی 45 هزار کیلومتری بدون توقف 
معادله قدرت را تغییر داد

معاون سیاس��ی دفتر عقیدتی سیاسی 
فرمان��ده معظ��م کل ق��وا گف��ت: رکورد 
دریان��وردی 45 هزار کیلومت��ری نیروی 
دریایی ارتش این پی��ام را مخابره کرد که 
جمهوری اس��لامی ایران در عرصه دریا و 
دریان��وردی در تراز قدرت های جهانی قرار 

دارد.
س��ردار رسول س��نایی راد کارش��ناس مس��ائل دفاعی در گفتگو با 
خبرن��گار نما، در رابطه با اثرگذاری حض��ور ناوگروه 75 نیروی دریایی 
جمهوری اس��لامی ای��ران در آب های بین المللی ب��ر افزایش قدرت و 
عمق نفوذ جمهوری اس��لامی ایران گفت: ام��روز نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران را باید در کنار نیروی هوافضای سپاه قرار داد که 
می تواند با موشک های نقطه زن معادله قدرت در منطقه را تغییر دهد. 
نی��روی دریایی ارتش با حضور در آب های اقیانوس اطلس و دریانوردی 
45 ه��زار کیلومت��ری آن هم بدون توقف، معادله ق��درت را تغییر داد؛ 
طوری که نیروی دریایی کش��ورمان پس از دهه ها می تواند در ائتلاف ها 
و رزمایش های بین المللی فراتر از آب های س��رزمینی کشورمان حضور 

پیدا کند.
وی در ادامه اظهار داش��ت: نیروی دریایی جمهوری اس��لامی ایران 
اثب��ات کرد که در س��طوح مختلف راهب��ردی دارای جایگاه اثرگذاری 
است. این نیرو ظرفیت های جدیدی را به معرض نمایش گذاشته است؛ 

ظرفیت هایی که قابلیت عملیاتی س��ازی آنها را دارد. معمولاً س��اخت 
شناورهای جنگی به دلیل فناوری پیچیده در اختیار چند کشور خاص 
قرار دارد که معمولاً بیش��تر کشورهای جهان به این فناوری دسترسی 
ندارند و نیروی دریایی این کشورها به قدرت های بزرگ وابسته است، اما 
نیروی دریایی کشورمان با ساخت ناوشکن سهند و ناوبندر مکران عدم 

وابستگی خود را به نمایش گذاشت.
معاون سیاسی دفتر عقیدتی سیاسی فرمانده معظم کل قوا خاطرنشان 
ک��رد: رکورد دریان��وردی 45 هزار کیلومتری می توان��د به قدرت های 
منطقه ای و فرامنطقه ای این پیام را مخابره کند که جمهوری اس��لامی 

ایران در عرصه دریا و دریانوردی در تراز قدرت های جهانی قرار دارد.
س��نایی راد با بیان این مطلب که نیروی دریایی جمهوری اس��لامی 
ایران به س��طح جدیدی از ایجاد موازنه های قدرت دس��ت پیدا کرده و 
مرزهای قدرت دریایی کش��ورمان را در عمل جابجا کرده است، گفت: 
نیروی دریایی جمهوری اسلامی ایران صرفاً یک قدرت محدود در سطح 
منطقه محسوب نمی شود، بلکه در فرامنطقه هم می تواند قدرت عملیاتی 

داشته باشد.
او معتقد است: امروز حضور نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در رژه دریایی کش��ور روسیه نشان می دهد که جمهوری اسلامی 
در تراز آن دسته از کشورهایی قرار دارد که علیه ایران ادعاهای واهی و 

بی منطق مطرح می کنند.

فواد ایزدی:
خروج از افغانستان به محور اصلی اختلافات ملی در آمریکا تبدیل شده است

کارشناس مسائل آمریکا گفت: دو حزب جمهوری خواه و دموکرات 
برای اینکه از مسئولیت افتضاحی که در افغانستان به بار آورده اند شانه 
خالی کنند، به افش��اگری و تخریب هم، روی آورده اند که این موضوع 

افکار عمومی را علیه این دو حزب برانگیخته است.
فواد ای��زدی در گفتگو با خبرنگار نما، با بیان اینکه خروج آمریکا از 
افغانستان افتضاحی بود که بایدن به بار آورد، اظهار داشت: امروز آمریکا 
به وضعیتی دچار شده که از جنگ ویتنام به بعد کمتر شاهد آن بودیم؛ 
زیرا نحوه خروج س��ربازان ایالات متحده از افغانس��تان به محور اصلی 

اختلافات ملی در آمریکا تبدیل شده است.
وی گفت: شهروندان ایالات متحده بعد از تصمیم اخیر دولتشان دیگر 
ب��ه دولتمردان خود اعتماد ندارند و این عدم اعتماد به آمریکا در میان 
کشورهای جهان هم به وضوح دیده می شود اما در آمریکا به شدت این 

عدم اعتماد وجود دارد. 
کارشناس مسائل آمریکا خاطرنش��ان کرد: امروز در آمریکا موضوع 
اختلاف و جنگ میان احزاب نسبت به گذشته افزایش یافته و دو حزب 
جمه��وری خواه و دموکرات برای اینکه از مس��ئولیت افتضاحی که در 
افغانس��تان به بار آورده اند شانه خالی کنند، به افشاگری و تخریب هم 
روی آورده ان��د که این موضوع افکار عمومی آمریکا را علیه دولت و این 
دو حزب کرده و مردم نسبت به شرایط موجود و نوع سیاست خارجی 

دولت آمریکا بدبین و معترض هستند.
ایزدی معتقد اس��ت: بایدن در تلاش است تا به افکار عمومی آمریکا 
بگوید که توافقنامه دولت ترامپ را اجرایی کرده است، اما در اصل برای 
همه مردم آمریکا جای سؤال است که چرا باید در افغانستان 20 سال 
هزینه کند و تعداد زیادی از س��ربازان آمریکا کش��ته شوند. عدم پاسخ 
دولتمردان آمریکایی به سؤالات سبب شده تا افکار عمومی آمریکا نسبت 
به تصمیم دولتمردانشان بی اعتماد شود و به همین دلیل پایگاه اجتماعی 

بایدن روز به روز در حال کاهش و آسیب پذیری است.
وی با اشاره به نحوه خروج سربازان و نیروهای تحت حمایت آمریکا 
از افغانستان گفت: آمریکا حتی در خروج نیروهای مورد حمایت و حامی 
خود تبعیض قائل ش��ده است. این کشور نیروها و جاسوسان خود را به 
آمریکا منتقل نکرد بلکه به کشورهای منطقه منتقل کرد و نشان داد که 

حتی به ویزای آمریکا نمی توان اعتماد کرد.
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قاسم امانی روایت کرد:

مؤتلفه اسلامی؛ اولین گروهی که وارد عرصه 
جهاد و مقاومت در دفاع مقدس شد

حاج قاسم امانی این روزها؛ درست در حوالی ساعت هایی که اولین 
حمله رژیم بعث به ایران در شهریور 59 اتفاق افتاد؛ برای ما در گفتگویی 
جذاب از ناگفته های حضور بچه های مؤتلفه اسلامی و نقش آن ها در آن 

روزهای نخست دفاع و مقاومت در برابر دشمن می گوید:
 بچه های همیشه آماده هیئت های مؤتلفه

قبل از حمله صدام به ایران ناامنی هایی در غرب کش��ور به واس��طه 
حض��ور گروهک های ضدانقلاب مش��اهده می ش��ود؛ در آن ایام حزب 
مؤتلفه اس��لامی که به واس��طه آموزش های نظامی و آمادگی پیش از 
انقلاب، در این مقطع هم در تپه های مسگرآباد آموزش نظامی می دادند، 
آهسته آهس��ته مرحوم حاج احمد قدیریان موفق به اخذ مجوزی برای 
میدان تیر تلو شدند سپس همین افراد؛ به واسطه شرایط خاص ابتدای 
انقلاب و اقدامات مس��لحانه گروهک ها اقدام ب��ه آموزش نظامی افراد 

کردند.
 از میدان تیر تِلو تا اعزام به غرب

اولین فکری که در مؤتلفه در ش��رایط بحرانی غرب کش��ور به ذهن 
دوستان رسید این بود که گروهی از برادران به آن مناطق اعزام شوند. 
در بحبوحه آموزش نظامی چندین دسته تشکیل شد؛ ثبت نامی برای 
حضور برادران انجام گرفت، این مسئله با اقدام اولیه صدام برای حمله 
به کشور همراه ش��د در همین زمان یک گروهی با هماهنگی با سپاه 
باختران از مؤتلفه به غرب کشور اعزام شدند این اعزام با اول مهر مصادف 
بود و درست در همین زمان و همان شب پالایشگاه باختران آن روز را 

بمباران کردند. من جزو نفراتی بودم که به غرب اعزام شدم.
 ما 21 نفر

ما وقتی به غرب رسیدیم به دو گروه تقسیم شدیم چون شنیدیم 
صدام به غرب حمله کرده و از سمت گیلان غرب و سرپل ذهاب به 
کرمانشاه نزدیک شده ما 21 نفر شبانه با آمبولانسی به سپاه باختران 
رفتیم و نیمه های شب به گیلانغرب رسیدیم وقتی وارد شهر شدیم 
متوجه شدیم همه شهر خالی است در همان لحظات اولیه فهمیدیم 
تیپ عراقی با ادوات س��نگین از جاده پایین در حال محاصره ش��هر 
است ما 21 نفر به هفت دسته تقسیم شدیم و از سه محور 7 نفره به 
لشگر عراق حمله کردیم در همان لحظات اول از بین هفت نفری که 
من در جمعشان بودم گلوله توپی از سمت دشمن شلیک شد و سه 

نفر از آن ها به فیض ش��هادت نائل شدند. آن روز، روز بسیار عجیبی 
بود و ما توانستیم با همه فشارهای روانی که بر ما حاکم بود با لطف 
خدا توفیق ش��د تا لش��کر عراقی به ش��دت زمین بخورد. آن ها حتی 
نتوانس��تند یک لحظه وارد گیلانغرب ش��وند و آنجا را تصرف کنند. 
در این ش��رایط مردم شهر به کمک نیروها آمدند و ارتش رژیم بعث 
حدود 30 کیلومتر از ش��هر خارج ش��د اتفاقاً یکی از محورهایی که 
تا اواخر جن��گ و تا زمان عملیات مرصاد مقاومت کرد همین محور 

گیلانغرب بود.
 حضور در بحران جنوب

بعدها ش��رایط در جنوب بحرانی ش��د و حضرت آقا به همراه آقای 
چمران به آنجا آمدند و س��تاد جنگ های نامنظم و چریکی تأس��یس 
ش��د. با ثبات اوضاع غرب، ما و برادران به س��مت جنوب رفتیم اوضاع 
در این منطقه به شدت خراب بود، گونه ای که رادیو عراق اعلام می کرد 
اهواز صوت جمهوری العراق؛ در عملیات های جنوب بسیاری از برادران 
موتلفه حضور داشتند و فرزند شهید قدوسی به فیض شهادت نائل شد. 
حتی در ماجرای تلخ س��قوط کوتاه مدت سوسنگرد در این منطقه باز 
هم برادران مؤتلفه حضور داش��تند و شاهد اتفاقات تلخ و درحال عین 
حضور مؤثر مقاومت بودند. به نظر من در همان روزهای ابتدای جنگ و 
در شرایطی که هنوز بسیج تشکیل نشده بود نیروهای جمعیت موتلفه 

اسلامی به عنوان اولین نیروهای مردمی وارد میدان جنگ شدند.
 سامانی برای ستاد جنگ های نامنظمی

یکی از خاطراتی که به یاد دارم این اس��ت که آقای منوچهر متکی 
که وزیر امور خارجه دولت نهم بوده در آن زمان در بنگلور هند دانشجو 
بودند و به همراه تعدادی از دانشجویان در همان محل که آقای قدیریان 
و ب��رادران مؤتلفه آن را برای آموزش نظام��ی آماده کرده بودند حاضر 
شدند و آموزش دیدند و خود بنده مسئول آن ها بودم پس از آزادسازی 
سوس��نگرد ما در اطراف کرخه فعالیت داش��تیم و این جمع را منتقل 
کردیم و این درست مصادف با همان زمان بود که شهید چمران ستاد 
جنگ های نامنظم را تش��کیل داده و اردوگاهی در اهواز برای آموزش 
ایجاد کرده بود و این نیروها به واسطه آموزشی که دیده بودند در مدارس 
اهواز ب��ه آموزش مردم و مب��ارزه می پرداختند در حقیقت هماهنگی 
گروه ها و مثلاً همین گروهی که آقای متکی از بنگلور هند آورده بودند 

با جمعیت موتلفه اسلامی بود.
 همیشه بسیجی

پس از تشکیل بسیج و ممانعت گروه ها و احزاب و از حضور مستقیم و 
بدون هماهنگی در جنگ؛ موتلفه اسلامی هم مانند سایر گروه ها؛ اینبار 
با شبکه بس��یج اصناف به جبهه خدمت کرد اما به یقین می توان ادعا 
ک��رد اولین گروهی که در روزهای ابتدایی جنگ و در بحبوحه انقلاب 
به صورت مردمی وارد میدان جنگ و مقاومت شد موتلفه اسلامی بود و 

اطلاعات و اسناد این مطالب وجود دارد.
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در نشست مجازی اربعین و احزاب محور مقاومت در تهران در مطرح شد:

پرچم سرخ نینوا
 در دستان احزاب محور مقاومت

شرکت کنندگان در نشست مجازی اربعین و احزاب محور مقاومت در 
تهران، با بیان این که نهضت حسینی، نهضت مقاومت و مکتب انسانیت 
و عدالت خواهی است، تأکید کردند که امروز پرچم سرخ نینوا در دستان 
احزاب محور مقاومت می باش��د که باید در برابر ظلم و استکبار مبارزه 
کنند . به باور آن ها، اربعین رس��انه نهضت عاش��ورا و زمینه ساز معرفی 
مقاومت اسلامی به جهانیان است و به همین دلیل، جریان های اسلامی 
و محور مقاومت در کش��ورهای مختلف از جمله افغانس��تان، متأثر از 
حرکت اربعین و نهضت حسینی در برابر امپراطوری های غرب و شرق و 

وابستگان آن ها قرار داشته اند. 
 پرچم سرخ نینوا در دستان احزاب محور مقاومت

دکتر محمد حس��ین نیک نام معاون ام��ور بین الملل حزب موتلفه 
اسلامی در این نشست مجازی  گفت: نهضت حسینی، مکتب انسانیت، 
صفا، عدالت خواهی، اخلاص و مقاومت است. وی افزود: از شب بیست 
و هشتم رجب سال شصت هجری قمری که امام حسین علیه السلام با 
یارانش از مدینه به جانب مکه حرکت کردند و بعد به جانب کوفه و کربلا 
تا غروب روز عاش��ورای سال شصت، پنج ماه و سیزده روز می شود؛ در 
این مدت تمام درس های کمال و معنویت از جمله مقاومت را می توان 

از این قافله آموخت.
دکتر نیک نام در ادامه با اش��اره به کلام "الاس��لام نبوی الحدوث و 
حسینی البقاء" گفت: اسلام با رسالت پیامبر صلوات الله علیه و آله ایجاد 
ش��د و با نهضت امام حسین علیه الصلوه و السلام جاودانه شد. و کلام 

امام حسین علیه السلام در روز عاشورا در همین راستاست که فرمود:
ان کان دین محمد لم یستقم الا بقتلی فیاسیوف خذینی.

اگر دین جدم نمی نماند مگر با کشته شدن من، پس ای شمشیرها 

مرا در برگیرید.
معاون بین الملل در بخش پایانی س��خنان خود گفت: امام حسین 
علیه السلام مظلوم فاتح است. اگر چه به او ظلم شد اما او پیروز شد. تا 
خداوندی خدا برپاست پرچم سرخ نینوا برپاست. امروز پرچم سرخ نینوا 
در دستان علمداران احزاب محور مقاومت می باشد  که باید در برابر ظلم 

و استکبار مبارزه کنند .

 تمرکز حزب موتلفه اسللامی بر مراسم اربعین حسینی در 
قالب طرح "طریق الحسین"

سپس مهدی تهرانی قائم مقام معاونت بین الملل توضیحاتی در مورد 
سوابق فعالیت های حزب موتلفه اسلامی در مراسم اربعین حسینی در 

قالب طرح طریق الحسین ارایه نمود. 
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه 40 مح��ور از مفاهیم نهضت حس��ینی و 
رهنمود های مقام معظم رهبری و مراجع عظام و رفتار زائران در قالب 
معروف ها و منکر های راهپیمایی احصاء و ارائه شده که توسط تعدادی از 
طلاب در مسیر راهپیمایی فرهنگ سازی می شود ،گفت: محتوای طرح 
از س��وی علمای حوزه علمیه قم ونجف و مراکز پژوهشی مورد تایید و 
تحسین قرار گرفته است و نهاد ها و موسسات دولتی و غیردولتی ازجمله 
رادیو اربعین، ش��بکه های برون مرزی و شبکه ولایت، سازمان تبلیغات 
اسلامی و شهرداری برنامه سازی وتعداد قابل توجهی از موکب ها نیز از 

آن استقبال کرده اند.
وی تاکید کرد: راهپیمایی اربعین بس��تر مناسبی است برای تبدیل 
تهدید ها به فرصت ها برای جهان اسلام که از آن جمله نمایش وحدت و 
اقتدار مسلمین در برابر مستکبرین عالم و در راس آن ها آمریکا، اسرائیل 

و آل سعود است.



9
چهار  شنبه

 31 شهریور1400  
15 صفر   1443     

شماره  1172 

 ایشان در پایان با اشاره به محور موضوع جلسه که مقاومت و اربعین 
بوده و فعالیت های مداومی که معاونت بین الملل حزب موتلفه اسلامی 
در همگرایی و هم افزایی احزاب محور مقاومت داش��ته ابراز امیدواری 
کرد که این همایش موجب اشاعه فرهنگ مقاومت در مراسم پر شکوه 

اربعین باشد.
  ملردم عراق در برپایی مراسلم اربعین با وجود مخالفت ها 

پیروز میدان بودند
ماجد غماس، رییس مجلس اعلای اس��لامی عراق در این نشس��ت 

اظهار داشت: در زمان حکومت رژیم بعث در عراق با وجودی که زیارت 
کربلا و راهپیمایی اربعین حسینی منع شده بود، ولی همه اقشار ملت 
شامل کسبه ، دانشجویان، طلاب حوزه های علمیه، علما و حتی مراجع 

به صورت گسترده در راهپیمایی اربعین شرکت می کردند.
وی در ادامه گفت: رژیم وقت خیلی سعی کرد که راهپیمایی زائرین 
را سرکوب کند اما موفق نشد و مردم پیروز میدان بودند و توانستند به 

اهداف خودشان که رسیدن به کربلا بود، دست یابند.

  انسجام و قدرت شیعیان پاکستان متأثر از حرکت اربعین 
حسینی است

از س��وی دیگر، س��ید بخ��اری، نماینده مجلس وحدت مس��لمین 
پاکس��تان دیگر سخنران این نشست بود. وی با بیان اینکه راهپیمایی 
اربعین حسینی باعث شد که شیعیان پاکستان دو نوع مقاومت را از خود 
نش��ان بدهند، یادآور شد: یکی این بود که شیعیان پاکستان با شرکت 
در اربعین حسینی و با حرکت ها و راهپیمایی های خودجوشی که طی 
دو سال اخیر در داخل پاکستان ایجاد شد، فهمیدند که از چه قدرت و 
ظرفیتی برخوردار بوده و مصصم شدند که در مقابل تکفیری ها بایستند 

که خوشبختانه تغییرات خوبی را شاهد هستیم.
او در ادامه گفت: مقاومت دوم در عرصه سیاسی بود که 15 الی 20 
س��ال قبل محور مقاومت در پاکستان خیلی پراکنده بود و شیعیان از 
قدرت و سیاس��ت به دور رانده ش��ده بودند، اما طی این 10 سال اخیر 
مردم ش��یعه پاکس��تان و حامیان محور مقاومت متحدتر شدند و یک 
حرکتی شروع شد و دوباره شیعیان پاکستان با اعلام موجودیت شان در 

قدرت سیاسی پاکستان سهیم شدند.
نماینده مجلس وحدت مسلمین پاکستان تاکید کرد: تاثیرگذاری این 
دو نوع مقاومت در پاکستان، مستقیما از اربعین حسینی می باشد که با 
بالا رفتن معرفت و شناخت مردم از مکتب امام حسین)ع( و شرکت در 

راهپیمایی اربعین به دست آمده است.

  افغانسلتان به تمام معنا یکی از کشورهای محور مقاومت 
است

حجت الاسلام والمسلمین سید عیسی حسینی مزاری، رئیس کل 
مرکز فعالیت ه��ای فرهنگی اجتماعی تبیان نیز ک��ه به نمایندگی از 
افغانستان در این نشست صحبت می کرد، با بیان این که مردم افغانستان 
از قرن ها پیش جزء پیروان اهل بیت عصمت و طهارت علیهم السلام 
بوده و شیفته فرهنگ نبوی و علوی هستند، گفت: تمام شئون زندگی 
بسیاری از مردم افغانستان متاثر از فرهنگ حسینی بوده و حتی مبارزات 
مردم افغانستان؛ چه مبارزات مردم ما در قرن 19 در برابر انگلیس، چه 
در قرن بیست در برابر شوروی ها و پس از آن در برابر آمریکایی ها متأثر 
از فرهنگ حسینی بوده است. همان طوری که مردم افغانستان با تاثیر 
از فرهنگ حسینی، ش��وروی را شکست دادند و مکتب کمونیزم را به 
زباله دان تاریخ فرس��تادند، در بحث، کاپیتالیزم و سرمایه داری نیز یک 

چنین شرایطی را فعلا به وجود آورده اند.
به گفته وی، مراسم اربعین فرصت بسیار خوب و جالبی بود تا زوار 
اربعین با این فرهنگ بیش��تر آشنا بش��وند و با توجه به این که یکی از 
عناصر تاثیرگذار در برپایی اربعین حسینی، سردار بزرگ جهان اسلام 
شهید حاج قاسم س��لیمانی بود، طبعا روح و روان مقاومت بر حرکت 
اربعین مس��تولی ب��ود و همچنان بحث حشدالش��عبی و زحمات این 
مجموعه که در موضوع اربعین می کشیدند، در مجموع اربعین، مقاومتی 

بوده و هست.
حجت الاس��لام حس��ینی مزاری تأکی��د کرد که مردم افغانس��تان 
فهمیدند که امروز جبهه مقاومت و کشورهای محور مقاومت در مسیر 
خط امام حسین)ع( قرار دارد و رهبر خط حسینی، ولی فقیه، حضرت 

امام خامنه ای)حفظ الله( هستند که در مقابل خط یزیدی قرار دارند.
رییس مرکز تبیان تصریح نمود: امروز افغانستان با تمام معنی یکی 
از کشورهای محور مقاومت است، اگرچه ممکن است مقاومتی که در 
عراق، س��وریه، لبنان و یمن وجود دارد، با این تعاریف در افغانس��تان 
نباش��د، اما مردمی که سه قدرت جهانی را با مشکل مواجه کرده و به 
خصوص در عصر حاضر و در ماه های گذش��ته ضربات بسیار سنگینی 
علیه آمریکایی ها وارد شد، در محور مقاومت قرار دارند، تا جایی که به 
گفته حضرت امام خامنه ای)حفظه الله(، امریکایی ها در افغانستان تحقیر 

شدند.
 اربعین، رسانه نهضت عاشورا و زمینه ساز معرفی مقاومت 

اسلامی است
حجت الاسلام دکتر حمید احمدی، رئیس کمیته فرهنگی و آموزشی 
اربعین نیز با بیان اینکه حضرت س��ید الشهدا)ع( و زینب کبری)س( 
الگوهای بسیار ارزشمند و ماندگاری برای محور مقاومت می توانند باشد، 
افزود: جامعه اسلامی باید از حرکت های آزادی بخش و ضد استعماری، 
ضد س��لطه و ظلم حمایت و پش��تیبانی کنند، زیرا که اساس حرکت 

سیدالشهدا)ع( و اربعین در همین راستا بوده است.
وی یادآور شد: امام خامنه ای)حفظه  الله(، اربعین را به عنوان رسانه 
نهضت عاشورا قلمداد نموده و با توجه به ابعاد بین المللی اربعین و توجه 
جهانیان به این مراس��م بزرگ، فرصت و فضای ارزشمند رسانه ای که 
فراهم است، می شود مقاومت اسلامی را با منطق روشن و ادبیات واضح 

به جهانیان معرفی نماییم تا شاهد پیروزی جبهه مقاومت باشیم.
حجت الاس��لام احمدی در ارتباط به اتفاقات اخیر که در افغانستان 
به وجود آمده گفت: امیدوار هستیم که ملت افغانستان از همه اقوام و 
مذاهب و طوایف کنار هم قرار بگیرند و مسایلی که اختلافات قومی و 

مذهبی را دامن می زند، حذف کنند.
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اربعین یک حادثه منحصربه فرد اس��ت؛ آیت الله احمد مبلغی؛ عضو 
مجلس خبرگان رهبری و مدیر مرکز تحقیقات مجمع تقریب مذاهب 
اسلامی در روزهای نزدیک به اربعین با نگاهی تازه به این رویداد تاریخی، 
تأثیرات آن برجهان افس��رده این روزها را در گفتگو به هفته نامه شما؛ 

مورد بررسی قرار داد. 
با نگاهی به برگزاری همایش بزرگ اربعین به ویژه در سال های 

اخیر؛ این راهپیمایی چه تأثیراتی از خود بر جا گذاشته است؟ 
از دیرب��از این واقعیت وجود داش��ته که اگر در  ن��زد یک ملت روز 
مشخصی با عنوانی مشخص وجود داشته باشد که سبب اجتماع گردد 
و مشارکت آن ملت یا مجموعه های مهمی از آن ملت در آن روز اتفاق 
بیافتد اهمیت بسیار مهمی پیدا می کند و در ابعاد ملی و تاریخی اثرگذار 
اس��ت و در وحدت و انس��جام و ایجاد ارزش، ایفای نقش می نماید. این 
امر از امور مسلم و پذیرفته شده است. اگر این انسجام و مشارکت ابعاد 

فراملی پیدا کند و مجموعه هایی از انس��ان ها 
و ملت ه��ای مختلف گرد ه��م بیایند و ابعاد 
منطق��ه ای و بین المللی پیدا کند طبیعتاً امر 
نادری اس��ت و اهمیت آن بسیار زیاد است و 
در ابعاد تاریخی و وحدت انسانی بسیار پررنگ 
خواهد شد و ارزش های بسیار زیادی را تولید 
می کند و این مهم را باید به حس��اب یک امر 
نادر گذاش��ت تا امر ملی؛ امر ملی مهم است 
اما اگر حالت فراملی به خود بگیرد امری نادر 
و شگرف است. اربعین در حقیقت از سنخ دوم 
است؛ اولاً اجتماع در یک روز مشخص انجام 
می گیرد و در قالب یک حرکت و راهپیمایی 
منظم و منس��جم که اهمیت بس��زایی را در 

منطقه پیدا می کند و حتی کشورهای خارج از منطقه نیز سعی می کنند 
به فراخور اس��تعداد، توان و امکانات حضور به هم برس��انند این یک امر 
استثنائی است؛ یعنی می توان گفت بعد از حج امر بسیار مهمی است که 
در حال شکل گیری و گسترش است. طبیعتاً به صورت خودبه خود این 
مجموعه نمی تواند ضرر و خطری برای ملتی از ملت های شرکت کننده 
و مجموعه ای از حضار در این مراس��م؛ در پی داشته باشد بلکه پیام آور 
صلح، دوستی و اتحاد و انسجام بین آن هاست و در توزیع ارزش ها بین 
این افراد و ایجاد توافق میان آنان و خلق زیبایی ها و ارزش های الهی و 

انسانی اربعین می تواند ایفای نقش زیادی را بر عهده بگیرد.
کدام مختصات اربعین آن را از سایر حرکات مشابه در جهان 

متمایز می کند؟
بااینکه هنوز س��الیان متمادی بعد از س��قوط ص��دام تاکنون از این 
حرکت نگذشته؛ اما در همین مدت اربعین هایی که شکل گرفته توانسته 

هویت خود را هرچه بیشتر بنمایاند و نشان دهد که این راهپیمایی امری 
نادر، مهم و اساسی است و موجب نزدیکی ملت ها و طوایف مختلف به 
یکدیگر می شود. زیبایی های اخلاقی که در اربعین تجلی پیدا می کند 
تنها مخصوص اربعین اس��ت، ایثار و ازخودگذشتگی و مهمان نوازی و 
پرچم اسلام و امت اسلامی را برافراشته و مذاهب مختلف دل به آن بسته 
و عدم شکل گیری شعارهای افراطی در اربعین و حتی بلکه جایگزینی 
ش��عارهای اس��لامی و معطوف به امت در آن امری اس��ت که به عنوان 
انرژی و ارزش های مثبت و درون داده های عظیم فعال باحالت حرکت 
دینامیکی در این اربعین مشاهده می شود و جالب است که اربعین برای 
ملت های دیگر هم؛ اگرچه در آن نیستند یعنی غیرمسلمانان؛ تا جایی 
که متوجه و ملتفت آن شده اند نوعی حرکت ارزش مدار و دینی موفق 
است. در این حرکت همبستگی وجود دارد و صدق و عشق موج میزند و 

به چشم می آید؛ بنابراین اربعین را باید پاس داشت و مهم شمرد.
با توجله بله ماهیلت اربعین که 
عقلانیلت و تدیلن در کنار یکدیگر 
معنا پیلدا می کند؛ اربعیلن 1400 با 
کدام ویژگی می تواند پیام خود را به 

جهان مخابره کند؟
البته بایدراهپیمای��ی اربعین ملتزم و 
پایبند به همه چارچوب های اعمال دینی 
و وظایف و فقه اس��لامی باش��د؛ ازجمله 
بحث س��لامت را باید در اربعین به شدت 
پاس داشت؛ زیرا سلامت امر بسیار مهمی 
است و دین برای آن اهمیت زیادی قائل 
ش��ده و نباید صفوف اربعین را به گونه ای 
شکل داد که نوعی بی توجهی به سلامت 
بروز و ظهور پیدا کند این امر برای مس��لمانان روا نیست؛ مسلمانان و 
اسلام بیش از هر چیز همواره به سلامت توجه کرده اند و ما قاعده فقهی 
داریم که هر جا پای ضرر به میان آید باید آن حکم را به گونه ای شکل 
داد که ضرر نرس��اند این یک دستور اس��ت؛ بنابراین با توجه به شرایط 
کرونایی امسال پیام اربعین باید پاسداشت سلامت باشد و این موضوع 
را مدیران و بسترسازان اربعین باید به خوبی رعایت کنند و آن را در نظر 
داشته باشند، علاوه بر این باید ارزش های دیگری در اربعین تجلی پیدا 
کند؛ زیرا اربعین در منظر جهانیان است و همه چشم ها به این مراسم 
دوخته شده و لذا اربعین زبان رسا و تریبون بسیار مهمی در منطقه است 
که تاکنون ارزش های زیادی را نش��ان داده که کمتر اتفاق می افتد ولی 
بستر مطالعه بیش��تر و خلق ارزش های انسانی، اخلاقی و اجتماعی در 
این مراسم همچنان مفتوح است، اربعین اساساً یک هدیه الهی به امت 

اسلامی است و باید این امر را پاس داشت.

عضو مجلس خبرگان رهبری:

راهپیمایی اربعین 
هدیه الهی

 به امت اسلام است

بایدراهپیمایی اربعین ملتزم و پایبند به همه 
چارچوب های اعمال دینی و وظایف و فقه اسلامی 

باشد؛ ازجمله بحث سلامت را باید در اربعین به شدت 
پاس داشت؛ زیرا سلامت امر بسیار مهمی است و 

دین برای آن اهمیت زیادی قائل شده و نباید صفوف 
اربعین را به گونه ای شکل داد که نوعی بی توجهی 

به سلامت بروز و ظهور پیدا کند
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محمدحسین رجبی دوانی مطرح کرد:

پیاده روی اربعین زمینه ساز دولت مهدوی 
دکتر محمدحس��ین رجبی دوانی؛ 
م��ورخ و پژوهش��گر تاریخ اس��لام در 
خصوص فلس��فه اربعین حسینی در 
طول تاریخ شیعه و در تمدن اسلامی 
گفت: تاریخچه تمدن عظیم اسلامی از 
چنان عظمت و جلوه ای برخوردار است 
که تمام تمدن های غربی و کفر گذشته 
را در خ��ود ذوب کرده اس��ت، اربعین 
حس��ینی نیز به عنوان جزئی از تاریخ بزرگ اسلام نمادی از خداجویی، 
حق طلبی و تقرب به سوی بارگاه الهی و پذیرش سختی ها و رنج ها برای 
دست یافتن آرمان های بزرگ اسلامی بستری برای حمایت از مظلومان 

جهان است.
وی حماسه اربعین حسینی را در راستای تمدن نوین اسلامی دانست 
که همگان را مقهور عظمت خود کرده و تصریح کرد: چند سالی است 
که پیاده روی اربعین حسینی به میزبانی شیعیان عراقی برگزار می شود 
که مبنای انس��جام و اتحاد اجتماع حس��ینی است این اتحاد برگرفته 
از برکات عظیم پیاده روی اربعین حسینی موجب پیوند خوردن قلوب 

و دل ه��ای مردم حق باور جهان در نهایت موجب زمینه س��ازی دولت 
مهدوی در عصر ظهور خواهد شد.

رجب��ی دوانی با نگاهی به واقعه تاریخ��ی اربعین تأکید کرد: وقتی 
مصیبتی بر فردی وارد می شود بعد از گذشت  چهل روز داغ آن مصیبت 
سرد می شود درصورتی که مصیبت امام حسین)ع( نه تنها سرد نمی شود 

بلکه بیشتر از روز عاشورا هیجان ایجاد می کند.
این استاد برجسته تاریخ تشیع در پایان پیام جهانی پیاده روی اربعین 
را ایجاد یک خبر بزرگ سیاس��ی برشمرد که سیلی از جمعیت در آن 

شرکت می کنند.

تاملی در کتاب ارزشمند کامل الزیارات 

زیارت  اربعین منطبق ترین زیارت با کلام ائمه
ین  تر معتبر
کتاب در زمینه 
روای��ات زیارت 
اهل بیت علیهم الس��لام کتاب شریف کامل 
الزیارات نوشته ابن قولویه قمی است. کتابی 
که از جهت وزانت نویسنده، نزدیکی به عصر 
حیات اهل بیت، س��ند روایات و جامع بودن 

روایات مربوط به زیارت مشابه ندارد. 

ای��ن کت��اب 108 ب��اب دارد ک��ه از باب 
ش��انزدهم با عنوان "خب��ر دادن جبرئیل از 
ش��هادت حس��ین بن علی )ع(" تا باب نود و 
هش��تم با عنوان "کمترین مدت��ی که در آن 
امام حس��ین )ع( را باید زیارت کرد" مختص 
زیارت حضرت سیدالشهداست و مابقی ابواب 
به زیارت پیامبر، امیرالمومنین و فرزندان آن 
حضرت پرداخته اس��ت. یعنی بی��ش از 75 
درص��د ابواب این کتاب فق��ط روایات زیارت 
کربلای معلی را بیان کرده و با توجه به تعداد 
مختل��ف روایات موجود در ه��ر باب، درصد 
بالات��ری از کل روای��ات این کت��اب از حیث 
تعداد به آن حضرت اختصاص دارد. ماحصل 
اینکه چکیده زیارت همه انبیاء و اولیاء و ائمه 

طاهرین در کربلاست. 
نکته مهم دیگر اش��اره روایات به مس��اله 

پیاده روی به صورت مستقیم و غیر مستقیم 
اس��ت. برای مث��ال در باب ش��صت و دوم یا 
عنوان "زیارت امام حس��ین )ع( گناهان را از 
میان می برد" در روایت دوم از بش��یر دهان از 
امام صادق )ع( نقل ش��ده: "هنگامی که او از 
اهلش جدا می شود به هر گامی که بر می دارد 
گناهانش آمرزیده می شود سپس به هر قدمی 
تقدیس و تنزیه می شود تا به قبر پاك حسین 

علیه السلام می رسد... "
در روایت س��وم همین باب از آن حضرت 
نقل ش��ده که : "خداوند فرشتگانی دارد که 
بر قبر حضرت حس��ین بن علی )ع( گمارده 
ش��ده، هنگامی که کس��ی قصد زی��ارت آن 
حضرت را می نمای��د خداوند گناهان او را به 
این فرشتگان عطا می نماید، وقتی وی گامی 
برمی دارد فرشتگان گناهان را محو می کنند. 
سپس وقتی گام دیگری برداشت حسنات او 
را دوچندان می نماید و پیوسته پاداش های او 
را دوچندان کرده تا جایی که بهشت را برای 

وی واجب می گردانند... "
باز از بش��یر دهان نقل ش��ده که شنیدم 
ام��ام صادق )ع( م�ی فرماید:" ... ای ب�ش��یر، 
فردی از ش��ما بر کناره فرات، غسل می کند 
و با ش��ناخت حقّ حس��ین)ع( ب���ه زی�ارت 
او م��ی آید و خداون��د، در برابر هر گامی که 
ب�رمی دارد و م�ی گذارد، ی�ک صد حجّ مقبول 
و یکصد عمره نیکو و یک صد ج�هاد ه�مراه 
با پیامبرِ فرستاده شده در برابر دشمنان خدا و 

پیامبرش، برایش می نویسد."
در تم��ام این روایات که از حیث س��ند و 
مت��ن دارای قوت و اعتبار هس��تند به بحث 
ثواب مجزا برای قدمهای برداش��ته ش��ده در 
این مسیر اشاره می شود. یعنی هرکه قدمهای 
بیشتر و مس��یر طولانی تری بپیماید از اجر 

مضاعف تری برخوردار خواهد ش��د که دقیقا 
مؤی��د اهمیت ف��وق العاده پی��اده روی برای 

زیارت کربلاست.
ب��اب چهل و نهم کتاب نیز درباره اهمیت 
پیاده رفتن به زیارت اس��ت. از جمله حسین 
بن ثویر از حضرت صادق )ع( نقل می کند که 
هرکه به عزم زیارت قبر حسین بن علی )ع( 
از منزل خارج ش��ود اگر پیاده رود خداوند به 
هر قدمی که بر می دارد یک حس��نه برایش 
نوشته و یک گناه از او محو می کند تا زمانی 
که به حائز برسد... " روایات دوم، سوم، چهارم 
و شش��م این باب نیز مس��تقیما به ارزش و 
اهمیت ویژه پیاده روی در مس��یر حرکت به 

حائر حسینی تاکید دارند. 
از دیگ��ر س��و در همین کتاب ارزش��مند 
روایات فراوانی وجود دارد که به تفاوت زیارت 
با سختی و خاك آلودگی و خستگی با زیارت 
در رف��اه اش��اره می نماین��د. دو واژه "غبر" و 
"ش��عث" و کلمات از از این ریش��ه به دفعات 
در روای��ات کتاب مذکور آم��ده که به معنی 
غبارآلودگی و پریشانی و ژولیدگی است. و چه 
زائری خس��ته تر و ژولیده تر و غبارآلودتر از 
زائران پیاده روی اربعین!؟ لذا در این روایات و 
روایاتی که به اجر صورت های س��وخته شده 
در زیر آفتاب در مس��یر زیارت اش��اره دارند 
همگ��ی نش��ان دهنده این هس��تند که این 
سبک پیاده روی در اربعین کاملا منطبق بر 

آموزه های روایی معتبر است.

حجت الاسلام علی تبریزی 

کارشناس مسائل دینی
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دبیر حزب موتلفه اسلامی استان ایلام با اشاره به اهمیت خدمت رسانی به زائران و دلدادگان حسینی :

موکب  های ایلام تعطیل نیستند
دکتر نصرت الله حیدری دبیر اس��تان ایلام حزب مؤتلفه اسلامی در 
خصوص برگزاری مراسم اربعین در شرایط ویژه کرونایی در این استان 
گفت: اربعین یکی از بزرگ ترین اجتماعات یاوران امام حسین)ع( و همه 
حق مدارانی است که در مسیر حضرت اباعبدالله)ع( در حرکت بوده و با 

آرمان های آن حضرت تجدید میثاق می کنند.
وی تصری��ح کرد: پس از س��قوط دولت ص��دام و رفع محدودیت ها 
اس��تقبال ایرانی ها از مراس��م اربعین به یک عرصه پرشور تبدیل شد و 
استان ایلام به عنوان استانی که بیشترین مرز را با عراق دارد به عنوان 
پایتخت اس��تقبال از زائران حضرت اباعبدالله)ع( بر اساس آمار و ارقام 

شناخته شد.
دبیر اس��تان ایلام خاطرنش��ان کرد: مرز بین المللی مهران در میان 
مرزهای چهارگانه بیش��ترین حضور زائر و تردد بالغ بر 60 هزار زائر را 
به خود اختصاص داده اس��ت و مردم ولایت مدار استان ایلام با برقراری 

موکب ها در طول مسیر از زوار امام حسین)ع( استقبال کردند.
حیدری با اشاره به اینکه ایلام امسال به واسطه بسته بودن مرزهای 
زمینی مانند س��ال گذشته از اس��تقبال زائران اربعین حسینی محروم 
مانده است، تأکید کرد: مردم ایلام نگران و در عین حال مشتاق دیدار 
زائران حضرت اباعبدالله)ع( هس��تند در صورتی که تمهیدات حقوقی و 
قانونی بین دو کش��ور ایران و عراق فراهم ش��ود و زمین��ه تردد زوار از 

مرز زمینی مهران فراهم گردد؛ 
مردم ولایت مدار و عاش��ق اهل 
بیت ایلام مانند گذش��ته آماده 

پذیرایی از زوار هستند.
وی ادام��ه داد: موکب هایی 
که سالیان گذشته تشکیل شده 
همچنان با همان ساختارها در 
گوناگون  مختل��ف  عرصه های 
مانند کمک مؤمنانه به بیماران 

کرونایی فعال هستند؛ امیدواریم محدودیت ها رفع شود و اهالی استان 
ایلام پذیرای زوار حسینی باشند.

دبیر استان ایلام در پایان ضمن بیان این نکته که موکب داران ایلام 
در دوران ش��یوع کرونا گفت: آنچه برای موکب داران ایلام مهم اس��ت 
خدمت به اهل بیت و جلب رضایت زائران و دلدادگان حس��ینی است؛ 
زمان هایی که به واسطه کرونا تردد از مرز ممنوع شد، باتوجه به ضرورت 
کمک مؤمنانه به بیماران کرونای��ی پیرو فرمایش مقام معظم رهبری 
موک��ب داران در بحث جمع آوری کمک ها و نذورات تلاش های عمومی 
داشتند و در قالب طرح شهید سلیمانی به کمک خانواده های نیازمند و 

آسیب دیده از کرونا آمده و خدمات درخشانی از خودشان نشان دادند.

 اربعین قوت اسلام است 
کی از مصادیق قوّت را امروز دنیای اس��لام دارد مش��اهده میکند و 
آن، راه پیمایی اربعین است؛ وَ اعَِدّوا لهَُم مَا استَطَعتُم مِن قُوَّة. راه پیمایی 
اربعین قوّت اس��لام اس��ت، قوّت حقیقت است، قوّت جبهه ی مقاومت 
اسلامی است که این  جور اجتماع عظیم میلیونی راه می افتند به سمت 
کربلا، به سمت حسین، به سمت قلّه و اوج افتخار فداکاری و شهادت که 
همه ی آزادگان عالم باید از او درس بگیرند. از روز اوّل هم که اربعینی به 
وجود آمد، اهمّیّت اوّلین اربعین به همین اندازه بود. اهمّیّت اربعینِ اوّل 
این بود که رس��انه ی پُرقدرت عاشورا است. از روز عاشورا تا روز اربعین 
-بنا بر یک روایت روزی است که اهل بیت برگشتند به کربلا- این چهل 
روز، چهل روزِ فرمانروایی منطقِ حق در میان دنیای ظلمانی حاکمیّت 
بنی امیّه و س��فیانی ها بود. رسانه ی حقیقی ]یعنی[ فریاد زینب کبری، 
فریاد حضرت سجّاد؛ در کجا؟ در کوفه، در شام، در آنجایی که ظلمات 
محض بود؛ اینها بزرگ ترین رس��انه بود. همینها بود که عاش��ورا را نگه 
داش��ت، همینها بود که عاش��ورا را به امروز رساند. تاریخ و ریشه ی این 

روز اربعین و ماجرای اربعین این است. آن روز اهل بیت )علیهم  السّلام( 
طوفانی به پا کردند با این حرکت چهل روزه؛ یک طوفان به پا ش��د در 
آن اختناق عجیب. در آن روزگار، اختناق این قدر است که دور وبر امام 
حسین، فرزند پیغمبر، نوه ی پیغمبر، جگرگوشه ی زهرای اطهر، 72 نفر 
بیشتر باقی نمیمانند. در یک چنین روزگاری، ماجرای توّابین را در کوفه 
به وجود آورد، مدینه را منقلب کرد، ش��ام را منقلب کرد، به طوری که 
رژیم سفیانی برافتاد؛ این حرکت عظیم اربعینیِ زینب کبری و اهل بیت 
)علیهم  السّ��لام( بود.21/07/1398  بیانات در مراسم دانش آموختگی 

دانشجویان دانشگاه امام حسین)ع( 
حرکت عشق و ایمان

... ای��ن روزه��ا روزهای نزدیک به اربعین اس��ت. پدیده ی بی نظیر و 
بی س��ابقه  این سال های اخیر، پیاده روی)اربعین( میان نجف و کربلا یا 
بعضی از شهرهای دورتر از نجف تا کربلا است؛ بعضی از بصره، بعضی از 
مرز، بعضی از شهرهای دیگر، پیاده راه می افُتند و حرکت میکنند. این 
حرکت عش��ق و ایمان است؛ ما هم از دور نگاه میکنیم به این حرکت، 
و غبطه میخوریم به حال آن کسانی که این توفیق را پیدا کردند و این 

حرکت را انجام دادند:  گرچه دوریم به یاد تو سخن میگوییم     
   بعُد منزل نبوَد در سفر روحانی

این کسانی که این راه را طی کردند و این حرکت عاشقانه را و مؤمنانه 
را دارند انجام میدهند، واقعاً دارند حس��نه ای را انجام میدهند. این یک 
ش��عار بزرگ است، لا تحُِلّوا شَعائرَِ الله، این بلاشک جزو شعائرالله است. 
جا دارد که امثال بنده که محروم هستیم عرض کنیم که »یا لیتنا کنّا 
معکم فنفوز فوزاً عظیماً«. همان طور که عرض کردیم، این حرکت حرکت 
عشق و ایمان است؛ هم در آن ایمان و اعتقاد قلبی و باورهای راستین، 
تحریک کننده و عمل کننده است؛ هم عشق و محبّت. تفکّر اهل بیت و 
تفکّر ش��یعی همین جور است؛ ترکیبی است از عقل و عاطفه، ترکیبی 
است از ایمان و عشق؛ ترکیب این دو. این آن چیزی است که در سایر فرَِق 
اسلامی، خلأ آن محسوس است؛ سعی هم می کنند گاهی به یک نحوی 
این خلأ را پرُ کنند، ]امّا[ نمی شود؛ چه کسی مثل خاندان پیغمبر - این 
عناصر برجس��ته، ممتاز، نورانی، ملکوتی - وجود دارد در بین معتقَدات 
شُعب دیگر اسلامی، که این جور مردم به آنها عشق بورزند، به آنها تعامل 
کنند، با آنها حرف بزنند، به آنها س��لام کنند و از آنها ان ش��اءالله جواب 
بشنوند؛ چه کسی دیگر وجود دارد؟ این است که این یک فرصتی است 
در اختیار پیروان اهل بیت؛ این زیارت ائمّه )علیهم السّلام(، این معاشقه ی 
معنوی با این بزرگواران، این زیارت های سرشار از مفاهیم عالی و ممتاز 

که در اختیار ما است. بیانات در درس خارج فقه  9/آذر/1394

اربعین 
در نگاه 
رهبری
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مسئول کارگروه بانوان کمیته فرهنگی آموزشی ستاد مرکزی اربعین حسینی :

محدودیت های سفر اربعین امسال ناشی
 از تصمیمات متنوع مسئولین دو طرف بود

دکتر لاله افتخاری مسئول 
کارگروه بانوان کمیته فرهنگی 
مرک��زی  س��تاد  آموزش��ی 
اربعین حس��ینی در خصوص 
فعالیت ه��ای گوناگ��ون ای��ن 
کمیته در سال های گذشته و 
اکنون گف��ت: فعالیت هایی در 
این چند س��ال اع��م از تولید 
محتوا، تشکیل جلسات شورای 
راهبری، تش��کیل کمیته های 
مختلف و ایجاد ساختار استانی 
ظرفیت ه��ای  بهره گی��ری  و 
اس��تانی در برگزاری این مراسم تا پیش از شیوع کرونا در دست اقدام 

قرار داشت. 
وی تصریح ک��رد: برگزاری همایش های بین المللی در ایران و عراق 
ب��ا حضور مهمانان خارجی در موس��وم اربعین و... انجام ش��د از دیگر 
برنامه های ستاد برگزاری وبینار و نشست های علمی تخصصی در حوزه 
زنان و با عناوین زنان عاشورایی صورت گرفت؛ همچنین کنگره حضرت 
فاطمه)س( و حضرت خدیجه)س( برگزار ش��د. همین طور می توان از 
تشکیل شورای عینی، رایزنی و مشارکت با سازمان ها و نهادهای مختلف 

یاد کرد.
عضو ش��ورای مرکزی حزب مؤتلفه اس��لامی با اش��اره به برگزاری 
همایش ه��ای ما رأیت الا جمیلا، این همایش را در س��ال های قبل از 
کرونا در تبیین سبک زندگی زینبی را عاملی مؤثر برای هم افزایی بانوان 

علاقه مند به اربعین حس��ینی برشمرد و بخشی از فعالیت های کمیته 
فرهنگی بانوان اربعین را مختص تولید آثار اثرگذار در این حوزه خواند.

مسئول کارگروه بانوان کمیته فرهنگی آموزشی ستاد مرکزی اربعین 
در پاسخ به این سؤال که  عمده ترین دلایل مشکلات و ناهماهنگی های 
ایجاد ش��ده برای زائرین اربعین در س��ال جاری ناش��ی از چیس��ت؟ 
خاطرنشان کرد: ستاد اربعین برای اعزام زائر پیگیری های فراوانی کرد، 
برخی از مسائل به ستاد کلان اربعین بازمی گردد و یک سلسله از مسائل 
به کمیته فرهنگی آموزشی اربعین مرتبط است که هر دو پیگیر برای 
افزایش تعداد زائرین و مواردی نظیر تزریق دو دز واکسن و رفع خطاهای 

سامانه برای متقاضیان هستند.
افتخاری در پایان تأکید کرد: تصمیمات متنوعی که گاهی از طرف 
مس��ئولین ما اتخاذ و گاهی از س��وی طرف عراق��ی محدودیت هایی 
اعمال شده است مش��کلاتی را ایجاد کرده که امیدواریم موانع برطرف 
ش��وند و آنانی که توفیق زیارت حضوری دارند به صورت حضوری عازم 
شوند و افرادی که قادر به این سفر معنوی نیستند از برنامه های متنوعی 

در این حوزه بهره ببرند.

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی :

اربعین سبب تغییر نگرش مردم ایران و عراق نسبت به هم شد
میترا جهانگیری عضو شورای مرکزی 
حزب موتلفه اسلامی با بیان خاطره ای 
از روزهای اربعین حسینی  در سال های 
گذش��ته گفت: یکی از بانوان عراقی که 
در جریان اربعین فعالیت داشت با اظهار 
اینک��ه در زمان جنگ بین ایران و عراق 
فرزن��دش به اجب��ار حکومت ص��دام به 
جنگ رفته بود این طور نقل می کرد که ایشان به او تأکید کرده  که در 
صورت حضور در جبهه های نبرد باید به سرعت خود را اسیر ایران کند 
تا از جنگیدن بر علیه برادران شیعه از این طریق پرهیز کند و متعاقب 
این توصیه مادر او نیز خود را اس��یر کرد و اکن��ون هر دو پذیرای زوار 

ایرانی بودند.
وی با بیان این نکته که اربعین توانس��ت س��بب همراهی و همدلی 
دو ملت ایران و عراق ش��ود، خاطرنش��ان کرد: ما در اس��تان کرمانشاه 
هشت سال به طور مستقیم درگیر دفاع مقدس بودیم شهرهایی مانند 
گیلانغرب اس��لام آباد و قصرشیرین مورد تجاوز و حمله نیروهای بعثی 
عراق و تخریب جدی قرار گرفت تا پیش از رویداد اربعین همواره تصور 
منفی از مردم عراق به واس��طه جنگ هشت ساله در ذهن مردم ایران و 
به ویژه اهالی کرمانش��اه وجود داشت و دشمن نیز به این موضوع دامن 

می زد.
جهانگیری تأکید کرد: پس از سرنگونی صدام شرایط برای رفت وآمد 
زوار به ویژه در اربعین تسهیل شد البته پیش از سقوط صدام قبل جنگ 
تحمیلی مردم کرمانشاه با مردم عراق ارتباط تنگاتنگی داشتند و حتی 
رواب��ط خانوادگی و ازدواج میان آن ها صورت می گرفت اما به واس��طه 

جنگ تحمیلی روابط مخدوش شد.

این عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با اشاره به تغییر نگرش 
مردم ایران و عراق نسبت به یکدیگر پس از  رویداد اربعین و پاك شدن 
تلخی های جنگ هشت س��اله از اذهان عمومی خاطرنشان کرد: اکنون 
به واسطه ی مهمان نوازی عراقی ها در ایام اربعین دید مردم ایران و به ویژه 
مردم کرمانشاه نسبت به آن ها تغییر کرده است در حقیقت اربعین باعث 
شد دیوار کینه که به واسطه دشمنان دو ملت بین آنان ایجادشده بود از 

میان برداشته شود.
وی با اش��اره به شعار حب الحسین یجمعنا در پایان افزود: مردم دو 
ملت به واسطه لطف امام حس��ین و اربعین احساس یگانگی می کنند 
به گونه ای که بس��یاری از دانش��جویان عراقی ب��رای ادامه تحصیل به 
کرمانشاه و ایران می آیند و حتی برای دریافت خدمات پزشکی آن ها به 
شهر کرمانشاه و سایر شهرهای ایران سفر می کنند و وحدت و یگانگی 

جدانشدنی بین هر دو ملت ایجادشده است.
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فضل الله فرخ مطرح کرد:

تلاش های ستودنی مرحوم زرگر در احیای دو واجب فراموش شده

فضل الله فرخ عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی و از دوستان 
و یاران مرحوم حجت الاس��لام و المس��لمین احمد زرگر رئیس دادگاه 
انقلاب تهران و از قضات باس��ابقه کش��ور  با ابراز تأسف از فقدان ایشان 
گف��ت: مرحوم زرگر فرد کم نظیری بود و از برجس��ته ترین ویژگی های 
ایش��ان سلامت، شجاعت، سادگی، پشتکار داشتن و مردمی بودن بود. 
ایش��ان از ابتدای انقلاب اسلامی وارد عرصه خدمت شدند؛ از مبارزه با 
قاچاق و مواد مخدر و فساد و سپس ورود به ستاد احیای امربه معروف و 

نهی از منکر از مهم ترین مسئولیت هایشان بود.
وی با اش��اره به انتصاب مرحوم زرگر توسط آیت الله جنتی به عنوان 
دبیر س��تاد احیای امربه معروف و نهی از منکر خاطرنشان کرد: ایشان 
باپشتکار فراوان تلاش می کرد تا قانون احیای امربه معروف یعنی اصل 

هشت قانون اساسی را که به فراموشی سپرده شده است، احیا کند.
فرخ بابیان مخالفت برخی از دولت ها با احیای اصل 8 قانون اساسی 
در حوزه امربه معروف و نهی از منکر گفت: مرحوم زرگر از طریق مجلس 
سال ها بر روی احیای این قانون زحمت کشید تا درنهایت این طرح در 
مجلس به تصویب رسید، اما با این وجود این قانون توسط دولت ها و به 

ویژه دولت آقای روحانی نادیده گرفته شد.
وی تصری��ح کرد: هنگامی که مؤتلفه اس��لامی تصمیم به تش��کیل 

ش��ورای امربه مع��روف در درون خ��ود 
گرف��ت ب��ا مس��ئولیت این جانب یک 
نیروی 300نفره به کار گرفته ش��د که 
به صورت محلی فعالیت می کرد وقتی 
ای��ن موضوع را با آق��ای زرگر در میان 
گذاشتیم و ایشان بدون آلایش و تکلف 
از این موضوع استقبال کرد و با آغوش 

باز پذیرای ما بود.
مسئول سابق شورای امربه معروف و نهی از منکر حزب موتلفه اسلامی 
تأکید کرد: هنگامی که ما این موضوع را با آقای زرگر در میان گذاشتیم 
ایش��ان به این نتیجه رسیدند که خوب است س��ایر احزاب نیز به این 
موضوع ورود کنند پیرو این مس��ئله از احزاب گوناگون دعوت به عمل 
آمد و حدود 50 حزب در این طرح مشارکت کردند و درنهایت شورای 
امربه معروف احزاب تشکیل شد و ایشان در تمام جلسات شرکت می کرد.

این عضو شورای مرکزی به طرح عیون و حضور و نقش فعال موتلفه 
در این عرصه و حمایت های مرحوم زرگر  در مقابله با بدحجابی پرداخت 
و این طرح را بسیار مؤثر ارزیابی کرد که با حمایت ایشان صورت گرفت.

وی تأکید کرد: مرحوم زرگر از هیچ تلاشی برای اجرای این دو واجب 
فراموش شده کوتاهی نمی کرد.

عضو ش��ورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی تصریح کرد: در دفترکار 
ایش��ان همواره به روی مردم و مراجعه کنندگان باز بود و هرگز تکلف و 

سختی برای دیدار ایشان متصور نبود.
فرخ با تأکید بر ش��جاعت در قضاوت از س��وی آقای زرگر گفت: 
پرونده های سنگین به ایشان واگذار می شد ایشان در کمال شجاعت 
و دق��ت برای احقاق حقوق مردم و احق��اق عدالت در آن پرونده ها 
تلاش می کرد، ایش��ان یکی از قضات سالم، شجاع و بسیار ارزشمند 
بود که نس��بت به برخی از فسادهای صورت گرفته اظهار نارضایتی 

می کرد.

رییس شورای امر به معروف و نهی از منکر حزب مؤتلفه اسلامی: 

وزیر جدید ورزش و جوانان با ساختارشکنی 
در ورزش کشور مقابله کند

رییس شورای امر به معروف و نهی از منکر حزب مؤتلفه اسلامی در 
واکنش به انتش��ار تصاویر لباس جدید تیم ملی فوتبال بانوان کشور با 
انتقاد از این اقدام گفت: جریان نفوذ در وزارتخانه ها با ساختارش��کنی 
بدنبال کمرنگ کردن ارزش ها و انحراف جامعه ورزش کشور از اخلاق 

و تربیت اسلامی است. 
محمد بومیان با اش��اره به بیانات اخیر مقام معظم رهبری در دیدار 
افتخارآفرینان پاراالمپیک کش��ور افزود: در ش��رایطی که جوانان غیور 

کش��ور با افتخارآفرینی بر س��کوی قهرمانی بازی های جهانی، پرچم 
مقدس جمهوری اس��لامی ایران را به اهتزاز درآورده و نمادهای ارزشی 
و انقلابی کشور را به رخ جهانیان می کشانند، طراحی لباس نامتعارف و 
مغایر با فرهنگ اسلامی � ایرانی برای تیم ملی فوتبال بانوان کشور چه 

توجیهی دارد؟ 
قائم مقام معاونت سیاس��ی حزب مؤتلفه اسلامی تأکید کرد: انتظار 
افکار عمومی از وزیر جدید ورزش این اس��ت که در اجرای توصیه های 

اخیر رهبر انقلاب، با ساختارشکنی در ورزش کشور مقابله کند. 
بومیان افزود: معدودی افراد نفوذی تلاش می کنند که ورزش کشور 
را از سیاس��ت جدا کنند. درحالی که ورزش��کاران ما با روحیه پهلوانی 
نس��بت به شرایط جهانی بی تفاوت نیس��تند و سیاست از ورزش جدا 
نیست. قاطبه جامعه ورزش��ی ما بحمدالله دارای بصیرت هستند و در 
میدان رقابت های ورزش��ی هم، ارزش های اسلامی و انقلابی را نصب 

العین خویش قرار می دهند.
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جذب رحمت الهی با فطرت پاک کودکان
مرح��وم آقای س��ید احمد 
حداد؛ یکی از بهترین شاگردان 
آقای قاضی بود ایش��ان توصیه 
می کردند سعی کنید در خانه مجلس ذکر اهل بیت برقرار کنید و اگر 
نمی توانید فرزندانتان را با حفظ حقوق دیگران به مجالس روضه ببرید، 
کودکان به واس��طه کودکی ممکن اس��ت با عقل و فهم خود محتوای 
مجالس را نفهمند اما به دلیل فطرت پاك می توانند آن رحمتی که در 

جلسه است را بهتر از من و شما دریافت کنند.
 در روایات متعدد آمده اس��ت که در مجالس اهل بیت ملائکه تردد 
دارند؛ در منزل امام صادق )علیه السلام( جلسه بود وقتی که مجلس تمام 
شد امام به ابوهارون مکفوف که روضه خوان بود فرمود تعداد ملائکه که 
در مجلس بودند و گریستند از تعداد مردم حاضر بیشتر بود. این روایت 
تنها مختص به منزل امام نیست بلکه هر جا محفل اهل بیت برگزار باشد 
ملائکه فوج فوج در تردد هستند، وقتی آخرین گروه از ملائکه به آسمان 
می روند و مجلس تمام می ش��ود ملائکه ای که در آسمان هستند و به 
مجلس مشرف نشدند  رو به آنها خطاب می کنند که ما بوی عطری از 
شما استشمام می کنند که تاکنون استشمام نکرده ایم آنها وقتی از علت 
آن رایحه مطلع می شوند به زمین می آیند و خود را با در و دیوار مجلس 

متبرك می کند تا سهمی از عنایت و رحمت آن مجلس ببرند.
ش��اید بزرگترها این مفهوم را درك نکنند اما بچه ها با فطرت پاك 
خود این موضوع را دریافت می کنند، کودکان به واسطه فطرت پاکشان 
ارتباط بالایی با عالم ملکوت دارند؛ امیرالمومنین نماز شب که می خواند 
گاهی اوقات کودکی را کنار خود می خواباند تا رحمتی که از آس��مان 
نازل می شود به واسطه کودك جلب شود؛ بحث اصلی بر سر این است 
که فطرت کودك به واسطه پاك بودن مانند آهن ربا رحمت و نورانیت 
خداون��د را در این مجالس جذب می کن��د این مجالس اگر در خانه ها 

برگزار ش��ود فوق العاده اس��ت، مرحوم 
آیت الله قاضی هر پنجش��نبه مراس��م 
روض��ه و محفل مذهب��ی در منزلش 
برگ��زار می ک��رد این ع��ارف کم نظیر 
شیعه خودش در مقابل در، کنار سماور 
می نشس��ت و گاهی حتی کفش ها را 
جف��ت و کفش هایی ک��ه غبارآلود بود 
را پاك می کرد؛ مرحوم آیت الله خویی 
می گفتند وقتی به من��زل روضه آقای 
قاضی می روند کفشهای شان را با خود 
داخل می بردند  تا مبادا ایش��ان آنها را 

جفت کرده یا غبار آنها را بزداید؛ یک بار جوان ها به آقای قاضی اش��اره 
کردند که شما بنشینید ما هم چای را پخش می کنیم و هم کفش ها 
را جفت می کنیم ایشان نپذیرفتند و گفتند من با خودم عهد کردم که 
تا پایان عمر دو کار را انجام دهم یکی از آنها این اس��ت که کفش های 
عزاداران اباعبدالله الحسین را جفت کنم و دیگری اینکه برای عزاداران 
چای بریزم منتها من به واسطه کهولت سن نمی توانم سینی را بگردانم 
این کار را ش��ما جوان ها انجام بدهید این بزرگان ارزش این مجالس را 

می دانستند و می دانستند که در این مجال چه می گذرد.

حجت الاسلام و المسلمین مسعود عالی

کارشناس مسائل دینی 

ده
نوا

خا

چالش یادگیری زبانهای گوناگون در آموزش پرورش
در آستانه ی سال تحصیلی جدید خبر هایی 
از اقدامات جدید سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
اموزشی به گوش می رسد که قابل توجه ترین 
آن ها، ارائه ی آزمایشی زبان آلمانی و فرانسوی در پایه ی هفتم است.

شورای عالی آموزش  وپرورش در تاریخ 2آبان 1381 مصوبه ای دارد 
که تدریس زبان های دیگر در کنار زبان انگلیس��ی در مدارس را مجاز 
دانسته و هدف اصلی از این تصمیم رفع انحصار آموزش زبان انگلیسی 
بوده اس��ت. طی چند سال اخیر مجددا به این موضوع پرداخته شده و 
بحث هایی در این رابطه صورت گرفته اس��ت. سال گذشته نیز خبری 
مبنی بر تصویب و به رس��میت ش��ناختن تدریس زبان های انگلیسی 
،فرانس��ه ،آلمانی ،ایتالیایی ، اسپانیایی و روسی در برنامه درسی ملی و 
مصوبات شورای عالی ،منتشر شده و اکنون نیز این طرح به مرحله ی 

اجرای ازمایشی رسیده  است .
انگلیسی ، فرانسوی و آلمانی سه زبان رسمی اتحادیه ی اروپا هستند 
. ه��ر چند هدف از انتخ��اب این دو زبان در میان س��ایر زبان ها برای 
آموزش، بیان نشده و محل پرسش و تامل است اما می توان این فرضیه 

را مطرح کرد که همین مسئله دلیل این  باشد .
مس��ئله ی آموزش زبان های خارجی مس��ئله ای چالش برانگیز و 
دارای ابعاد و جنبه های مختلف اس��ت. نوع زبان آموزشی، سن شروع 
آموزش ،روش تدریس و استفاده از ابزار های آموزشی و نحوه ی آموزش 
متناسب با فضای مدرسه ،مسائلی هستند که  نیاز به بررسی کارشناسانه 

و علمی دارند . 
تدریس همزمان زبان های گوناگون و  چند تالیفی کتب درسی زبان 
نیز مس��ئله ای جدید در این باب است. به اذعان خود دست اندرکاران 
اجرای این طرح، مش��کل کمبود دبیران متخص��ص برای آموزش این 
دروس و استقبال کم دانش آموزان ، مشکلات ابتدایی این راه است که 

شاید با  برنامه ای مدون به سادگی حل شود .استقبال دانش آموزان در 
گرو ارایه ی برنامه ای دقیق برای اجرای این طرح و اطمینان بخشی به 
آنان است .لازم است جهت اطمینان بخشی و رفع دغدغه  دانش آموزان 

و خانواده هایشان  به سوالاتی از این قبیل پاسخ داده شود: 
  دان��ش آموزی که اطلاعات چندانی درب��اره ی این دروس ندارد ، 
چگون��ه بین ای��ن دروس انتخاب می کند و آیا بعد ها به س��بب عدم  
فراگیری زبان انگلیس��ی دچار مشکل نمی ش��ود؟  و یا این که جهت 
برقراری عدالت میان دانش آموزان نیاز است ارزشیابی رشته های زبان 
های خارجی برای آزمون های ورودی دانش��گاه ها در یک سطح باشد 
؛ این امر چگونه صورت می گیرد؟و اگر طرح آزمایشی به دلیل کمبود 
معلمان متخصص و دلایل دیگر با موفقیت همراه نش��ود،آموزش این 
رشته ها متوقف می ش��ود  ؟که در این صورت در جهت جبران عقب 
ماندگی دانش آموزان از آموزش زبان انگلیسی چه می کنند؟ در صورت 
عدم موفقیت این طرح و بروز مش��کلات ، مانند گذشته راه حل پیش 
پای دانش آموز ،مراجعه دانش آموزان به آموزشگاه ها و تحمیل هزینه 
ای اضافی بر خانواده هاس��ت؟ و در صورت مراجعه به آموزش��گاه ها ، 
عدالت آموزشی میان دانش آموزان شهرها و روستاهای مختلف چگونه 
به وجود می آید؟ و در این صورت هدف این برنامه در سوق دادن افراد 
به سمت آموزشگاه ها و افزایش متقاضی اموزشگاه ها خلاصه می شود.  
لازم است به این مسئله نیز توجه داشت که چرا با وجود تکنولوژی های 
جدید و استفاده از روش های نوین در تدریس زبان انگلیسی ، موفقیت 
چشمگیر دانش آموزان و فارغ التحصیلان در این دروس دیده نمی شود. 
باید منتظر باشیم و ببینیم برای این مسائل چه راه حل هایی اندیشیده 
شده است تا امر مهم رفع انحصار زبان انگلیسی به درستی صورت گیرد 
و هم زمان ش��اهد پیشرفت سطح درسی دانش آموزان در دروس زبان 

های خارجی باشیم.

زهرا روزبه 

روزنامه نگار
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راهکار برای کسری بودجه
مق��ام معظم رهب��ری از دول��ت جدید 
خواس��تند روی کاه��ش ارزش پول ملی و 
کاهش قدرت خرید م��ردم تمرکز کنند و 
جلوی کس��ری بودجه و تورم شدید و بالا را 

بگیرند.
دیوان محاس��بات در گزارش 4 ماهه اول 
1400 که اخیرا منتشر کرده است می گوید: 
47 درصد منابع دولت تحقق یافته اس��ت و 

دولت کسری را از تنخواه خزانه تأمین کرده است!
 آثار کاهش تنخواه

وزیر اقتصاد و دارایی هم گفته است در ماه های اول 1400 به جهت 
کند شدن فرآیندهای وصولی درآمدهای دولت ، 50 هزار میلیارد تومان 
از محل تنخواه بانک مرکزی که بیش��تر این رقم از محل اوراق درآمد 

کسب کرده، هزینه های جاری و عمرانی را پرداخت کرده است.
او گفت��ه ؛ تلاش می کند آثار این تنخواه را کم کند تا منجر به تورم 

نشود و جیب من و شما را کوچک نکند.
استفاده از اوراق به عنوان پیش خوری درآمدهای آتی سیلاب تورم را 

هشدار می دهد. دولت جدید باید از این کار پرهیز کند.
گفته می ش��ود در س��یزدهمین مرحله فروش اوراق بدهی 17 هزار 
میلی��ارد توم��ان اوراق را در معرض فروش گذاش��ته اند ، اما فقط 280 
میلیارد تومان اوراق به فروش رفته اس��ت . اگر این خبر درس��ت باشد 

بنابراین فروش اوراق هم نمی تواند کسری را جبران کند.
قانون محاس��بات عمومی یک راهکار قانونی در برابر دولت برای رفع 

کسری بودجه نهاده است.
اگر از این راه قانونی در گذشته و همین الان استفاده می شد ، دولت 
در سیاهچاله کسری بودجه و نتایج آن که کاهش ارزش پول ملی بود 

نمی افتاد.
ماده 125 قانون محاسبات عمومی می گوید خزانه مجاز است برای 
رفع احتیاجات خود از موجودی حساب های اختصاصی ازجمله : حساب 

تمرکز درآمد شرکت های دولتی و سپرده موقتا استفاده کند.
حساب های اختصاصی دستگاه های دولتی چیست؟ حساب تمرکز 
درآمد ش��رکت های دولتی کدام اس��ت؟ که می تواند کسری را جبران 
کند و به کمک تأخیر در فرآیندهای وصولی خزانه بیاید و پرداخت های 

دولت به موقع انجام شود.
 نادیده گرفتن ۶ منبع درآمدی دولت

1- دولت در بودجه 1400 در بند الف تبصره یک فقط تکلیف یک 
منبع درآمدی دولت از نفت را مش��خص کرده است.سخنی از حداقل 
6 منبع درآمدی دولت درخصوص فروش نفت خام را مش��خص نکرده 

است.
به فهرس��ت درآمدی دولت درخصوص نفت که مورد غفلت دولت و 
نمایندگان محترم مجلس و ایضا شورای نگهبان قرار گرفته است، توجه 

کنید:
ال��ف- درآمد حاصل از فروش نفت خام در داخل ب- درآمد حاصل 
از فروش نفت خام به صورت عوض و معوض ج- درآمدحاصل از فروش 
نف��ت خام به ص��ورت ترانزیت د- درآمد حاص��ل از فروش بیش از 27 

فرآورده نفتی ه�- درآمد حاصل از فروش گاز به خارج 
م��اده 10 و 11 قانون محاس��بات عمومی این درآمده��ا را »درآمد 
عمومی« می داند نه درآمد اختصاصی ش��رکت ملی نفت و یا »حساب 

تمرکز درآمد« یک شرکت دولتی!
تکلی��ف هزینه های ش��رکت ملی نفت در چه��ارده و نیم درصد از 
کل صادرات نفت در قانون بودجه 1400 مش��خص شده است تکلیف 
هزینه های شرکت ملی نفت و شرکت ملی گاز در معاف از تقسیم سود 

س��هام دولت و معاف از مالیات مشخص شده است به چه دلیل قانونی 
و مالی و محاسباتی یک درآمد نجومی ریالی در داخل که طبق اصول 
53و45 قانون اساسی و ماده 10 و 11 قانون محاسبات عمومی درآمد 
عمومی محسوب می شود باید درآمد یک شرکت دولتی محسوب گردد؟

 توصیه به وزیر اقتصاد و دارایی
آقای خاندوزی، وزیر محترم اقتصاد و دارایی با یک دستور به خزانه 
می تواند بخش عظیمی از کس��ری دولت در س��ال 1400 را از حساب 
تمرکز درآمد شرکت ملی نفت و گاز و نیز حساب های اختصاصی آنها 
تأمین کند و این رویکرد هیچ نیازی به قانون مجلس و تصویب شورای 

نگهبان ندارد.
2- تکلیف درآمدهای انفالی موضوع اصل 45 قانون اساسی به تفکیک 
بخش معدن ، بند کانی فلزی ،کانی غیرفلزی ، آب، جنگل و مراتع، جزء 
درآمد عمومی محسوب می شود مشخص نیست هیچ ردیف درآمدی در 
جدول شماره 5 بودجه 1400 به این درآمدها اختصاص نیافته است. این 
درآمدهای عظیم خدادادی در حساب های اختصاصی و حساب تمرکز 

شرکت های دولتی رسوب و بلااستفاده مانده است.
طی 40 سال گذشته ما فقط مدیر »هزینه« تربیت کردیم. از تربیت 
مدیر »درآمد« عاجز بودیم. خزانه کش��ور را خالی کردیم و ده ها خزانه 
ریز و درش��ت در دستگاه های دولتی با رژیم حقوقی و مالی محاسباتی 
»جمعی – خرجی« پدید آورده ایم.کافی است به جدول شماره 5 وزرای 

محترم و نمایندگان مجلس توجه کنند.
فقط کافی اس��ت ب��ه ش��ماره طبقه بن��دی 210106 و 310404 
و 110408 و ... در م��ورد دریاف��ت مطالبات قطعی دولت از اش��خاص 
حقیقی و حقوقی ، تعاونی و خصوصی و منابع حاصل از بابت تسویه ماده 
32 قانون برنامه ... دقت ش��ود . موقعی که س��خن از درآمدهای قطعی 
دولت اس��ت جمعی - خرجی حساب و کتاب می شود اما زمانی که از 
پرداخت های دولت سخن به میان می آید 85 میلیون دهان باز و شرکت 

های دولتی زیان ده وجود دارد که خزانه باید پاسخگو باشد.
 وزیر محترم اقتصاد و دارایی معطل چیست؟

3- در دول��ت روحانی وقتی گفته می ش��د به حس��اب های بانکی 
افراد سَرَك بکشید کس��انی که درآمدهای نجومی دارند حداقل یارانه 
ماهان��ه آنها را قطع کنید و بدهید به اقش��ار ضعیف ، پاس��خ می دادند 
ما به حس��اب های مردم سَرَك نمی کش��یم. حالا وفق ماده 125 قانون 
محاس��بات عمومی گفته می شود سَرَك بکشید به حساب های دولتی 
ببینید چه درآمدهایی رس��وب کرده ، بردارید کسری بودجه را جبران 
کنید. معلوم نیست وزیر محترم اقتصاد و دارایی معطل چیست؟ دیوان 

محاسبات چرا به وظیفه خود عمل نمی کند؟
گزارش 4 ماهه اول بودجه 1400 دیوان محاس��بات می گوید 218 
دستگاه صورت حساب خود را نداده اند! خوب برای احقاق حقوق عامه 
چه باید کرد؟ آیا دولت رئیسی همان شیوه و روش گذشته را برود و با 
کسری پنهان و آشکار تیر خلاص به ارزش پول ملی بزند یا وفق اصول 
45 و 53 و 49 قانون اساس��ی درآمد عمومی را احیا و به دریافت های 

دولت انضباط بدهد؟!
4- بی انضباطی مالی صرفا به مرحله اجرای بودجه برنمی گردد بلکه 
می تواند در مرحله تدوین و تصویب لایحه و قانون بودجه هم باش��د. 
ش��فافیت یعنی منابع بودجه خارج از تقویم سالانه هزینه نشود.تدبیر 
برای تس��ریع بودجه آن اس��ت که هزینه کرد اعتبارات خارج از شمول 
شفاف سازی شود و کمک های بلاعوض به اشخاص حقیقی و حقوقی، 
اعتبارات طرح س��لامت و منابع هدفمندی یارانه ها شفاف سازی شود. 
این بار س��نگینی اس��ت که وزرای دولت برای کنترل درآمد عمومی و 

جلوگیری از هرزرفت منابع حتما باید انجام دهد.
5- دیروز دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام کرد:نزدیک به 29 
مصوبه شورای انقلاب فرهنگی که طی سالهای متمادی بر زمین مانده 
بود، آقای رئیسی هفت مصوبه آن را از جمله لغو اجرای سند 2030 را 
ابلاغ کرد. من امیدوارم مجلس انقلابی و دولت مردمی انبوه قوانینی که 
در حوزه اقتصاد و بویژه بودجه کل کشور بر زمین مانده یا نقض شده را 

اجرا کند تا جلوی تورم و کسری ساختاری بودجه گرفته شود.

محمدکاظم انبارلویی

عضو شورای مرکزی
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برگزاری اجلاس مجازی دبیران استانها 
حزب موتلفه اسلامی

هفدهمین اجلاس مجازی دبیران استانها 
 با حضور دبیر و قائم مقام های 30 استان روز 
سه شنبه 16 ش��هریورماه به مدت حدود 3 

ساعت برگزار شد.
در ابتدای جلس��ه محمدکاظم انبارلویی، 
معاون سیاسی حزب ، اخبار و تحلیل سیاسی 
روز را مطرح کرده و پس از آن محسن قناعت 
، معاون س��ازماندهی و آموزش در خصوص 
مسائل تش��کیلاتی از جمله مجمع عمومی 
آتی حزب و جلسات مجازی اعضاء در سراسر 

کشور و تغییر دبیر استان سمنان ،مطالبی را 
مطرح کرد.

 در ادام��ه دکتر بادامچی��ان دبیرکل حزب 
موتلفه اسلامی در خصوص شرایط روز کشور 
و نحوه فعالیت شورای ائتلاف نیروهای انقلاب و 
چگونگی ادامه مسیر شورای وحدت اصولگرایان 
در کش��ور توضیحاتی ارائه کرد و نحوه تعامل 
حزب با دولت جدید و استفاده از ظرفیت حزب 
در دولت آینده، مصوبه شورای مرکزی در این 
خصوص، حمایت حزب از آیت الله رئیس��ی و 
کابینه معرفی ش��ده و ارائه طرح و برنامه های 

حزب برای اداره کشور به دولت را تبیین کرد.
دبیرکل ح��زب موتلفه اس��لامی  در این 
جلسه با اش��اره به مصوبه ش��ورای مرکزی، 
دستور تشکیل کارگروه تعامل حزب موتلفه 
اسلامی با دولت در سطح کشور را صادر کرد.

در پایان دبیرکل حزب موتلفه اسلامی  نیز 
موضوع افغانستان را مورد ارزیابی قرار داده و 
از دبیران اس��تانها بالاخص استانهای هم مرز 

با کشور افغانس��تان خواست تا گزارش خود 
نسبت به تحولات افغانستان را ارائه نمایند.

همچنین دکتر محمدحسین نیکنام معاون 
بی��ن الملل حزب در این اج��لاس به بیان از 
برنامه های بین الملل حزب پرداخت و درباره 
آخرین تحولات افغانستان نیز توضیحاتی ارائه 

کرد.

روایت دبیر حزب موتلفه اسلامی خراسان جنوبی از سفر رییس جمهور به استان:

امیدواری کارگران و کشاورزان نسبت
 به حل مشکلات 

محمد غریب؛ دبیر حزب مؤتلفه اسلامی در استان خراسان جنوبی 
در خصوص س��فر اخیر آیت الله رئیسی به این استان گفت: با توجه به 
موقعیت استان خراسان جنوبی؛ سومین سفر رئیس جمهور به این استان 
اختصاص یافت، دیدار با مردم طبس و بازدید از معادن غنی زغال سنگ 
این شهرستان و بررسی مشکلات و موانع تولید در این عرصه و بررسی 

مشکلات کارگران یکی از رویدادهای مهم سفر رئیس دولت بود.
وی اف��زود: حضور در منطقه مح��روم بیرجند و گفتگو با مردم این 
مناطق، گفتگو با نخبگان و تولیدکنندگان و فعالین اقتصادی، شرکت 
در جلس��ه شورای اداری وزارت های صمت، کشاورزی، راه و شهرسازی 
نیز انجام گرفت، این س��فر برای استانی که از نظر منابع و معادن غنی 
اس��ت ارزشمند است و مشکلاتی از قبیل دوبانده شدن راه های استان 
و اتصال راه آهن استان از طریق زاهدان و مشهد نیز مورد توجه هیئت 

دولت قرار گرفت.
غری��ب با بیان اینکه رئی��س دولت در زمینه بحث اش��تغال پایدار 
در اس��تان دس��توراتی را به وزرای مربوطه ابلاغ نمود خاطرنشان کرد: 
مشکلات و موانعی که در سر راه تولیدکنندگان محصولات استراتژیک 

کشاورزی نظیر زعفران و زرشک و عناب مورد بررسی قرار گرفت.
دبیر استان خراسان جنوبی تصریح کرد: رسیدگی به بحث مشکلات 
عشایری و مرزنش��ینان به ویژه مرز افغانستان و حل مشکلات از طرق 

گوناگون نظیر تأسیس بازارچه های مرزی، حل مشکل فاقدان مسکن 
نیز از دیگر موارد مورد توجه رئیس جمهور بود.

وی با بیان اینکه آیت الله رئیس��ی به عنوان نماینده مجلس خبرگان 
رهبری سرکش��ی هایی به استان داش��ته و از مشکلات آگاه بوده است 
افزود: اشراف رئیس جمهور بر مسائل استان باعث تأکید و ارائه راهکار و 
همراهی مردم و دولت برای حل مشکلات از سوی ایشان شد، یکی از 
مش��کلات ما اکنون در زمینه کشت زرشک و عناب است که دپو شده 
و متأسفانه با ش��رایط نامناسب خرید و عرضه؛ تولیدکنندگان زرشک 

انگیزه ای برای جمع آوری ندارند. 
غریب رویکرد دولت در س��فرهای اس��تانی را کم هزین��ه و پرکار و 
تأثیرگذار ارزیابی کرد و گفت: در شهرستان طبس حضور رئیس جمهور 
در جمع خودجوش مردم جالب توجه بود، رسیدگی به مشکلات معادن 
استان و کارگران که در اثر بی توجهی کارفرما با مشکلات فراوانی روبرو 
شده اند و مهلت بیست روزه برای حل این مشکلات بسیار امیدوارکننده 
است و کارگران توانستند با رئیس جمهور و وزیر رودررو صحبت کنند و 

تا حدودی مشکلات آن ها در این مدت حل شود.
وی افزود: در فرصت کوتاه س��فر رئیس جمهور؛ کشاورزان نسبت به 
حل مشکلات امیدوار شدند و برای عشایر و مرزنشینان نیز پیگیری هایی 
صورت گرفته که در آینده می توان شاهد رونق کشاورزی و تجارت در 

استان بود.
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 FATF عضویت دائم در سازمان همکاری شانگهای بدون پذیرش
 ایران بالاخره پس از 16 س��ال به عضویت دائم س��ازمان همکاری 
شانگهای )با 9 عضو دائم و سه عضو ناظر( درآمد.جمهوری اسلامی ایران 
تا کنون به عنوان عضو ناظر در سازمان همکاری شانگهای حضور داشت 
اما دیروز و در بیست ویکمین اجلاس سران سازمان همکاری شانگهای 

به عضویت کامل این سازمان درآمد.
سازمان همکاری ش��انگهای یک سازمان میان دولتی است که برای 
همکاری های چندجانبه امنیتی، اقتصادی و فرهنگی در س��ال 2001 
از طرف رهبران چین، روس��یه، قزاقس��تان، قرقیزستان، تاجیکستان و 

ازبکستان تاسیس شد.
این سازمان نبض یک سوم اقتصاد کل دنیا را در اختیار دارد و رتبه 
اول بیشترین تولید کننده و مصرف کننده انرژی در جهان، به کشورهای 
عضو و ناظر این سازمان تعلق دارد و همین موضوع می تواند ایران را به 

یکی از قطب های صادر کننده نفت و گاز تبدیل کند.
زمان وقوع این رویداد هم بسیار قابل اهمیت است؛ زمانی این اجلاس 
به در خواس��ت ایران پاس��خ مثبت داد که غرب تمامی تلاش خود را 
ب��ه کار گرفته بود که با راه اندازی جنگ اقتصادی جمهوری اس��لامی 
ایران را وادار به تسلیم در مقابل خواسته های خود کند.در هشت سال 
گذشته تمرکز دستگاه دیپلماسی کشورمان به ضرورت اجرای برجام و 
توافق با غربی ها معطوف ش��ده بود و حل همه ی مش��کلات اقتصادی 
کشور را در توافق با غرب می دیدند و همین موضوع باعث شد تا غرب 
ایران را کشوری ناتوان در زمینه ی حل مشکلات خود قلمداد کند و با 
تحریم های حداکثری خواست تا امتیازهای بیشتری از کشورمان دریافت 

کند. اما عضویت ایران در س��ازمان همکاری شانگهای، باعث شکست 
همه جانبه ی جنگ اقتصادی آمریکا علیه ایران شد. سازمان همکاری 
شانگهای ثابت کرده تنها نهادی است که توان مقابله با یکجانبه گرایی 
ناتو و آمریکا در دهه های آتی دو اقتصاد اول و دوم دنیا را دارد. ایران با 
در پیش گرفتن رویکرد نگاه به شرق می تواند در آینده نزدیک در قالب 
انعقاد قرارداد های مختلف تجاری، ترانزیتی و حتی امنیتی دو طرفه با 

کشور های مختلف این منطقه باز رشد پیدا کند.
موضوعی که نباید از آن غافل ش��د این اس��ت که وجود جمهوری 
اسلامی ایران در منطقه به عنوان یکی از موثرترین کشورها برای مقابله 
با تروریس��م از مهمترین عامل های پذیرش ایران به عنوان عضو اصلی 
ش��انگهای بود. وجود ایران قوی و امنیت ساز دقیقاً همان موضوعی بود 
که اعضای ش��انگهای را ناچار به پذیرش جمهوری اس��لامی ایران در 
این سازمان کرد. این یعنی مسیر سیاست های منطقه ای و بین المللی 
ایران عالمانه بوده است. کافی است توجه داشته باشیم که در سال های 
اخیر برخی مدعی می شدند که عدم پذیرش FATF و تحریم ها مانع 

عضویت ایران در شانگهای شده است!

بررسی مواضع رسانه های اصلاح طلب درباره اجلاس شانگهای
در هفته گذشته که زمزمه هایی از پیوستن 
ایران به سازمان همکاری ها شانگهای مطرح 
ش��د، رس��انه ها و فعالان اصلاح طلب تلاش 
زی��ادی کردند تا تحقق این رویداد را به علت 
تحری��م و FATF دور از دس��ترس ای��ران 
جلوه دهند و می گفتند که بدون پیوس��تن 
به FATF و اج��رای برجام، امکان عضویت 
در پیمان شانگ های وجود ندارد آنها تمامی 
ت��لاش رس��انه ای خود را ب��ه کار گرفتند تا 

بگویند که این کار نشدنی است.
به عن��وان مث��ال طی هفته ی گذش��ته 
روزنام��ه اعتماد در مطلبی با عنوان »تحریم، 
مانع پیوستن به شانگهای بود« به این موضوع 
پرداخته بود و روزنامه آرمان ملی این مساله را 
در تیتر اول خود آورده بود و نوشته بود: »قفل 

FATF بر تجارت خارجی«
همچنین س��ایت انتخاب نی��ز گفتگوی 
فلاحت پیش��ه را در صفحه اصلی خود بازتاب 
داده بود که طی آن مصاحبه فلاحت پیش��ه 
ادعا کرده بود که کش��ورهای عضو شانگهای 
حاضر نیس��تند خود را درگیر مس��ائل ایران 
از جمل��ه FATF و برج��ام کنند. همچنین 
خبرگزاری اصلاح طل��ب ایلنا، در مصاحبه ای 
از راه س��خت ایران برای عضویت در سازمان 
شانگهای سخن گفته بود و روزنامه تعادل نیز، 
تحریم و FATF را مسائلی عنوان کرده بود 

که ب��دون حل آن ایران توان عضویت در این 
سازمان را ندارد.

ام��ا پس از پیوس��تن ای��ران به س��ازمان 
همکاری ها ش��انگهای مواضع اصلاح طلبان 
چرخش جالبی داش��ته است فعالین اصلاح 
طل��ب در جدید ترین اظه��ار نظر های خود 
مدعی شده اند که این عضویت محصول کار 
دولت تدبیر و امید اس��ت بدون اینکه به حل 
نشدن مس��ئله FATF و برجام کوچکترین 

اشاره ای داشته باشند.
واقعیت آن است که جریان اصلاحات از این 
ش��انتاژ رسانه ای بارها و بارها بهره برده است؛ 
این جریان طبق معمول می خواهند با ایجاد 
جنگ روانی چه��ره ی دولت مطبوع خود را 

تطهیر کرده تا بتواند س��رمایه اجتماعی برباد 
رفته شان را باز سازی کرده و دوباره به عرصه 
ی قدرت بازگردد عملکرد رسانه ها و فعالین 
اصلاح طلب در مورد پیوستن ایران به سازمان 
همکاری ها شانگهای همانند عملکردشان در 
مورد مطالبه گ��ری یک هفته ای برای بهبود 
ش��رایط اقتصادی حاصل از 8 سال عملکرد 
فاجعه بار دولت مورد حمایت ایش��ان اس��ت 
ک��ه طی 8 س��ال ناکارآمدی دول��ت تدبیر و 
امی��د نه تنه��ا لب از لب ب��از نکردند بلکه بر 
بس��یاری از ضعف ه��ای عملک��ردی دولت 
س��رپوش گذاش��تند اما پس از یک هفته از 
روی کار آم��دن دولت جدید به گونه ای فضا 
س��ازی کردند که انگار دولت باید ظرف یک 

هفته معجزه وار عمل کند و ناکارآمدی های 
حاصل از دولت مورد حمایت این جریان را از 
بی��ن ببرد یا پس از ناکارآمدی دولت روحانی 
در واردات واکس��ن و موفقیت بی نظیر دولت 

رئیس��ی در تس��ریع روند واکسیناس��یون ، 
وجود دس��ت هایی در داخل از کشور را مانع 
موفقیت دول��ت روحانی دانس��تند و گفتند 
همان  دس��ت ها امروز عل��ت موفقیت دولت 
رئیسی ش��ده اند، این ادعا ها در حالی مطرح 
شد که دولت روحانی در زمان حیات خویش 
دلیل عدم تحق��ق این امر را تحریم ها و عدم 
پذیرش fatf از سوی کشورمان می دانست؛ 
ن��ه موانع و دلایل داخلی؛ ربیعی س��خنگوی 
دولت روحانی، زمستان سال گذشته در جمع 
 ،fatf خبرنگاران ادعا کرد: »نپیوستن ایران به
خرید واکسن خارجی کرونا را با مشکل مواجه 
کرده اس��ت«؛ عبدالناصر همتی، رئیس وقت 
بانک مرکزی نیز در صفحه اینستاگرامی خود 
نوشت: »مردم! ما تا زمانی که تحریم باشیم، 

نمی توانیم برای شما واکسن بخریم.«
ای��ن جریان حتی برای توجیه عدم حضور 
دول��ت روحان��ی در بی��ن مردم ب��ه تخریب 
سفرهای استانی و بازدیدهای میدانی رئیسی 
پرداخت و مدعی ش��د س��فرهای اس��تانی و 
بازدیده��ای میدانی رئیس جمه��ور و هیئت 

دولت مصداق پوپولیسم و مردم فریبی است.

تهیه مطالب: شیما احمدی
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حضور دائم ایران در پیمان شانگهای باعث کاهش فشار تحریم ها می شود
عضویت ایران در اجلاس بین المللی 
ش��انگهای اولین آزمون دولت جدید و 
نقطه آغازین مفهوم نگاه به شرق برای 
ایران به حساب می آید؛  متعاقب این اجلاس فرایند عضویت دائم ایران 
در سازمان پیمان ش��انگهای آغاز می شود، فرایند عضویت در اجلاس 
شانگهای یک فرایند چند مرحله ای است و باید بازه زمانی را طی کند؛ 
بنابراین حضور ایران در این اجلاس به معنای عضویت قطعی ایران در 

این اجلاس نیست.
سازمان همکاری شانگهای در ابعاد گوناگون فعال است؛ این سازمان 
یک نهاد منطقه ای است که در سال 2001 تأسیس شده، اعضاء اولیه 
این س��ازمان چین، روس��یه، قزاقزستان، قرقیزس��تان، تاجیکستان و 
ازبکستان بودند که در سال 2015 فرایند عضویت دائم هند و پاکستان 
نیز ش��روع شد و فرایند تکمیل عضویت برای این دو کشور دو سال به 
طول انجامید و اکنون این سازمان هشت عضو اصلی و چهار عضو ناظر 
دارد که در حال حاضر ایران جزو اعضاء ناظر بود، برخی از اعضاء نیز به 

عنوان شریک گفتگو و عضو مهمان به حساب می آیند.
 نقطه عطفی برای حرکت ایران

در اجلاس اخیر عربس��تان و مصر به عنوان اعضاء ش��ریک گفتگو 
پذیرفته شده اند؛ این اجلاس نقطه عطفی برای حرکت ایران به سمت 
نگاه ش��رق به حس��اب می آید و حضور آقای رئیسی در این اجلاس به 
عنوان نخس��تین اجلاس بین المللی اهمیت خاصی دارد، نگاه اصولی 
ایران برای حضور در پیمان خواسته همگانی است که در دولت ایران و 
مردم وجود دارد و بعد از حدود 14 سال انتظار و حضور کشور در این 
سازمان؛ باید تشریفات فنی حضور دائمی مان هرچه قوی تر پیموده شود.

 نقش موتلفه
حزب مؤتلفه اسلامی حضور دائمی در این موضوع دارد و در گذشته و 
طی مذاکرات بین حزبی با چین عضویت دائم ایران در پیمان شانگهای 
مطرح می ش��د؛ دولت های قبلی نگاه متقن و دقیقی نسبت به موضوع 
نداشتند و با وجود نگاه مرحوم عسگراولادی در این زمینه و استفاده از 

این ظرفیت؛ چندان استفاده نمی شد.
یک تطابق نسبی بین ایران و اعضاء پیمان شانگهای به وجود خواهد 
آمد، بخشی از مواضع ایران در مباحث منطقه ای و بین المللی که میان 
کشور ما و اعضاء این سازمان وجود دارد با نگاه پررنگ تری دنبال خواهد 
شد و طبیعتا به مراودات تجاری ایران با کشورهای عضو به ویژه چین و 

روسیه با قدرت و شدت بیشتری پیش برود.

حضور در پیمان های منطقه ای تأثیر خوبی در کم اثر کردن تحریم ها 
دارد؛ هرچند در مقابل تهدیدهای بلوك غرب این پیمان  ها مؤثر است 
اما حضور ایران در این پیمان این تصویر را به اعضاء انتقال داده است که 
قصد تسری مسائل مرتبط خود با آمریکا را به اعضاء این سازمان ندارد؛ 
اما تهدیدات مشترکی بین اعضاء این سازمان احساس می شود که ناشی 
از یک جانبه گرایی آمریکا در نظام بین الملل و تأمین امنیت منطقه ای 
است سرلوحه اهداف ایران است. ترویج چندجانبه گرایی، حفظ منافع 
کش��ورهای در حال توسعه و نوظهور از نکاتی است که در همکاری با 

سازمان شانگهای وجود دارد.
عدم تقلیل تصویر در راهبرد به شرق نیز از جمله مسائلی است که 
تنها به موضوعات سیاسی منتهی نمی شود بلکه همه راهبردهای کشور 
را ش��امل ش��ده و توازنی بین این راهبردها وجود داشته باشد و اضلاع 
جدیدی در خصوص همکاری با قدرت های نوظهور دنیا باید ترسیم شود 

و حضور در این پیمان قدم مهمی در این رابطه است.
 نگاه دولت جدید

تأکید بر همکاری با دیگر کشورهای شرقی در ادبیات سیاسی وزارت 
خارجه به علت مسائلی که خود آنها با بلوك غرب دارند نیز مهم است . 
به نظر می رسد نگاه دولت جدید و بخش هایی از وزارت خارجه به همین 
سمت و سو است و ما در هفته گذشته شاهد انتصابات جدید در سطح  
معاونت سیاسی و معاونت اقتصادی این وزارت بودیم. معاونت اقتصادی 
وزارت جناب آقای دکتر صفری س��فیر س��ابق ایران در چین بودند و 
تئوری ها و ایده های خوبی در حوزه ارتباط با شرق دارند و در جلساتی 
که با حزب مؤتلفه اسلامی حتی پیش از برجام در محل سفارت ایران 
در چین برگزار می ش��د تأکید نسبت به استفاده از ظرفیت شرق برای 
تبادل مالی و تکنولوژی به صورت یک جانبه با چین و بدون نیازمندی 
به مذاکرات برجامی با غرب داشتند؛ به هرحال حضور ایشان در وزارت 
با رویکرد پررنگ کردن ارتباطات اقتصادی ایران با کشورهای آسیایی 
صورت گرفته و قطعا حضور دائم ایران در پیمان ش��انگهای نیز نقش 

بسیار مهمی در کاهش فشار تحریم ها خواهد داشت.

محمدمهدی طهرانی

قائم مقام معاون بین الملل

ایران بازهم معادله آمریکا را بر هم زد!
در شرایطی که آمریکا و هم پیمانانش تمامی 
ت��لاش خود را به کار گرفت��ه بودند تا با ایجاد 
تحریم ها و فش��ارهای اقتص��ادی لبنان را به 
نابودی بکش��انند. حزب الله لبنان با خرید س��وخت از ایران محاسبات 

آمریکا و اسرائیل را به هم زد و توطئه های آنان را حنثی کرد
در حالی که لبنان در ماه های گذش��ته به ش��دت با کمبود سوخت 
روبه رو بود و نهادهای مختلف داخلی و بین المللی نسبت به بروز فاجعه 
در این کش��ور هشدار می دادند. نخستین کاروان  تانکرهای حامل نفت 
ایران روز پنجش��نبه با اس��کورت اعضای حزب الله و در میان استقبال 
هواداران این گروه از سوریه وارد لبنان شد. این کاروان زمانی وارد لبنان 
شد که بحران سوخت به اوج خود رسیده و قطعی های طولانی برق و 
درگیری بر سر سوخت در پمپ بنزین های لبنان، مردم این کشور را به 
ستوه آورده بود. تقریبا تمام نیروگاه های لبنان گازوئیلی هستند و قحطی 
سوخت، باعث قطع گسترده برق شهری و همچنین ژنراتورهای شخصی 

و بیمارستانی شده بود
ورود نفت ایرانی با اسکورت حزب الله و در میان شادی هواداران آن در 
منطقه العین بعلبک، یک »پیروزی جدی« برای جریان تحت رهبری 

سید حسن نصرالله به شمار می رود.

اقدامی که باعث شکست پروژه ی تحریمی آمریکا علیه لبنان شد و 
ح��زب الله را به عنوان تنها ناجی ملت لبنان معرفی کرد، این اقدام در 
همان ابتدا منجر به سقوط نرخ دلار در برابر پول ملی لبنان شد و هر 

دلار از 19 هزار لیر به 13 هزار و 700 لیر کاهش پیدا کرد.
آمریکا و متحدانش تمامی تلاش خود را به کار گرفتند تا حزب الله 
را مقصر ش��رایط بد اقتصادی به وجود آمده در لبنان معرفی کنند اما 
با تدبیر به موقع سید حسن نصرالله تمامی نقشه های آمریکا نقش بر 

آب شد.
لازم به ذکر اس��ت که خرید نفت ایران همچنان تحت تحریم های 
ای��الات متحده در جریان کارزار »فش��ار حداکثری« دولت آمریکا قرار 

دارد.

مصطفی پاکی

روزنامه نگار
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نماینده مردم بجنورد در مجلس:

رایزن اقتصادی بازارشناس می خواهیم
عاملان واردات و صادرات  متصل به یک شبکه رانتی هستند

م��ردم  نماین��ده 
بجن��ورد در مجل��س 
گفت:  اسلامی  شورای 
ب��رای رفع مش��کلات 
باید در کنار  اقتصادی 
رایزن های فرهنگی، رایزن اقتصادی هم داشته 
باشیم. باید افرادی برای این کار مورد نظر قرار 

گیرند که بازار را به خوبی بشناسند. 
محمد وحیدی در گفتگو با خبرنگار »نما« 
با اش��اره به تس��هیل در امر تجارت خارجی 
دول��ت، اظهار داش��ت: هر کش��وری مزایایی 
برای صادرات دارد که می تواند برای آن کشور 
درآمدزایی داش��ته باشد، از س��وی دیگر هر 
کش��وری نیازمندی هایی دارد و باید از طریق 

واردات آن نیاز ها را برطرف کند.
وی ب��ا بیان اینکه م��ا در ح��وزه تجارت 
خارجی و ی��ا مراودات بین الملل��ی در حوزه 
اقتصادی یک ضعف عم��ده داریم، ادامه داد: 
بر اس��اس فقدان برنامه ری��زی اقتصادی در 
حوزه تجارت، همیشه واردات ما بیشتر شامل 
کالا های مصرفی بوده و صادرات ما هم بیشتر 
شامل کالا های خام بوده است. برای مثال دام 

زنده هم صادر می شود.
نماینده مردم بجنورد در مجلس ش��ورای 
اسلامی تصریح کرد: متاس��فانه برنامه ریزی 
منظم در این زمینه نداریم و یکی از مشکلات 
در این زمینه آن اس��ت ک��ه بازار های هدف 
خودم��ان را در هیچ کجای دنیا مورد بحث و 

بررسی قرار ندادیم.
وحیدی ادامه داد: کشور های آسیای میانه 

مطالعات زی��ادی در این زمینه انجام دادند و 
توانستند بازار های هدف خود را در اقصی نقاط 
دنیا شناسایی کنند و حتی توانستند جایگاه 
ایران را در زمینه تعاملات خارجی در بسیاری 

از کشور ها بگیرند.
وی افزود: صنایع دستی یکی از مزیت های 
نس��بی جمهوری اس��لامی ایران اس��ت، اما 
متاس��فانه مخاطب شناس��ی خوب��ی در این 
زمینه صورت نگرفته است. در حالی که ما باید 
روحیات مردم س��ایر کشور ها را مورد ارزیابی 
قرار دهیم و بر اساس آن محصولات خود در 
زمینه ه��ای مختلف را به آن کش��ور ها صادر 
کنی��م. برای مثال، م��ا بهترین صنعت فرش 
دستبافت را داریم، اما به خوبی مطالعه نکردیم 
که مخاطب ما در سایر کشور ها چه نگاهی به 

این محصولات دارند.
مجل��س  در  بجن��ورد  م��ردم  نماین��ده 
شورای اس��لامی تصریح کرد: حوزه تجارت، 
مخاطب شناس��ی می خواهد و مس��تلزم این 
اس��ت که بدانیم کالا ها و محصولات مختلف 
کشورمان را باید به چه کشور هایی صادر کنیم.

وحیدی اظهار داشت: برای رفع این مشکل 
بای��د در کنار رایزن ه��ای فرهنگ��ی، رایزن 
اقتصادی هم داشته باشیم. باید افرادی برای 
ای��ن کار مورد نظر قرار گیرند ک��ه بازار را به 

خوبی بشناسند.
وی ادام��ه داد: وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت باید برنامه ریزی س��الانه داشته باشد 
و میزان صادرات کالا ها و محصولات مختلف 
داخلی را مشخص کند تا بر اساس زمان بندی 

مدنظ��ر قرار گرفته، عمل کنیم. الان ما دچار 
یک س��ردرگمی در این زمینه هستیم، برای 
مث��ال در حال حاضر قیمت دام زنده کش��ور 
به پایین ترین حد خودش رس��یده است  اما 
قیمت گوشت هنوز ارزان نشده است که نشان 
می دهد دلالان، واس��طه گران و رانتخواران از 
این فضا به نفع خودش��ان استفاده می کنند 
و تولی��د کنندگان و مص��رف کنندگان هیچ 

سودی از این قضیه نمی برند.
نماینده مردم بجنورد در مجلس ش��ورای 
اسلامی تصریح کرد: وزارتخانه های اقتصادی 
دول��ت باید ارتباطات خود را ب��ا بازار هدف و 
حوزه ص��ادرات و بخش خصوصی و اتاق های 

اقتصادی تقویت کنند.
وی تاکید کرد: فضای کس��ب و کار نباید 
فضایی رانتی باشد و مجلس شورای اسلامی 
قانون خوبی را برای بهبود و تس��هیل فضای 
کسب و کار به تصویب رساند. در حال حاضر 
عاملان واردات و صادرات افرادی هستند که 
شناس��نامه دار و متصل به یک شبکه رانتی 
هس��تند و این افراد باید حذف شوند و کنار 
گذاشته ش��وند. هیچ فرصتی نباید برای آنان 
ایجاد ش��ود و نباید بتوانند با ارز ارزان قیمت، 
کالایی را وارد و یا صادر کنند چرا که سود آن 
فقط به جیب خودش��ان می رود و برای مردم 

عایدی ندارد.

عضو کمیسیون »برنامه، بودجه و محاسبات« مجلس بررسی کرد:

پیام عضویت ایران در شانگهای به گروه 4+1
عضو کمیسیون »برنامه، بودجه و محاسبات« 
مجلس شورای اسلامی گفت:با عضویت در این 
پیمان به غربی ها و اروپایی ها این پیام را می دهیم 
که ما تمام تخم مرغ هایمان را در سبد ارتباط با 
غربی ها نگذاشته ایم و دیگر مثل گذشته نیست 
که برای کس��ب امتیاز های جزئی در برج��ام، حاضر به دادن امتیاز های 

بزرگتری به کشور های پنج به علاوه یک باشیم.
جعفر قادری در گفتگو با خبرنگار »نما« با اشاره به عضویت ایران در 
پیمان شانگهای و تاثیرات اقتصادی این مسئله برای کشور اظهار داشت: 
در حال حاضر فرصت بس��یار خوبی فراهم شده  تا با جدی گرفتن این 
ارتباطات و مشارکت ها بتوانیم تحریم ها را دور بزنیم و امکان فروش نفت 
و کالا های غیر نفتی را به دست بیاوریم.این نماینده مجلس اظهارداشت: 
همچنین ما می توانیم امکان واردات تجهیزات و ماشین آلات و فناوری 

مورد نیازمان را در قالب این ارتباطات فراهم کنیم.
عضو »کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات« مجلس تاکید کرد: 
همچنین به دنبال این عضویت باید بحث قرارداد 25 س��اله با چین را 
جدی بگیریم و با کش��ور های دیگر ه��م قرارداد های بلندمدت تنظیم 
کنیم که در سایه این قرارداد های بلند مدت یک فضای اطمینان بخش 
در کش��ور حاکم می ش��ود تا فعالان اقتصادی بیایند و در این بخش ها 

سرمایه گذاری کنند.

قادری با بیان اینکه اگر امکان چشم انداز روابط با کشور های خارجی در 
دولت آتی مشخص شود این مسئله به خودی خود زمینه را برای تحرك 
اقتصادی فراهم می کند، بیان داشت: بنده معتقدم باید هرچه زودتر تعاملات 
و ارتباطات را با کشور های همسایه تقویت کنیم. همچنین ما باید خطوط 
ریلی خود را با این کش��ور ها توس��عه و ارتباطات دریایی و هوایی خود را 
گسترش بدهیم و همینطور از ظرفیت کشور های عضو برای تامین نیاز های 

داخلی خودمان و همچنین صادرات کالا های تولید داخل، استفاده کنیم.
این نماینده مجلس اظهار داش��ت: عضویت ایران در پیمان شانگهای 
فرصت بسیار خوبی اس��ت لذا این پیمان نه تنها می تواند ارتباطات ما با 
کشور های عضو این پیمان را فعال کند بلکه می تواند قدرت چانه زنی ما در 
معاملات بین المللی با کشور هایی که عضو این پیمان نیستند را نیز بالا ببرد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس بیان داشت: در حال حاضر ما 
با عضویت در این پیمان به غربی ها و اروپایی ها این پیام را می دهیم که 
ما تمام تخم مرغ هایمان را در سبد ارتباط با غربی ها نگذاشته ایم و دیگر 
مثل گذشته نیست که برای کسب امتیاز های جزئی در برجام، حاضر به 

دادن امتیاز های بزرگتری به کشور های چهار بعلاوه یک باشیم.
این نماینده مجلس تاکید کرد: در حال حاضر اگر براساس توافق برجام 
تحریم ها برداشته نشود و تحریم ها  را لغو نکنند دیگر ما نیاز به تعامل 
و ارتباط با کشور های غربی نداریم و می توانیم از طریق کشور های عضو 

پیمان شانگ های مشکلات و معضلات خود را برطرف کنیم.
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نماینده نجف آباد در مجلس  :

کاهش قیمت برخی اجناس به دلیل جمع 
آوری دلالان و رانت خواران است
دولت قبل جان و معیشت مردم را گروگان گرفته بود

نماینده مردم نجف آباد در مجلس 
گفت: به اعتقاد بن��ده دولت قبل به 
ویژه رئیس جمهور س��ابق وضعیت 
معیشتی، اقتصاد و حتی مسئله کرونا 
را گروگان گرفتند تا نظام جمهوری 
اس��لامی ای��ران را ب��ه پیوس��تن به 

FATF وادار کنند.
ابوالفضل ابوتراب��ی در گفت و گو 
ب��ا خبرنگار »نما« با اش��اره به برخی 
حواش��ی مبنی بر تس��ریع در واکسیناس��یون عمومی از سوی دولت 
سیزدهم و مرتبط کردن این موضوع به اقدامات دولت دوازدهم، گفت: 
علی رغم این که روحانی و ظریف ادعای زیادی داشتند، اما زبان دنیا را 
به خوبی بلد نبودند. مطمئن باشید که اگر الان هر فردی از طیف دولت 
قبل رئیس جمهور می شد، به بهانه های مختلف از جمله عدم پیوستن 

ایران به FATF واکسن وارد کشور نمی کردند.
وی ادام��ه داد: دولت قبل هم این موضوع را مطرح کرد. به گونه ای 
که ربیعی، سخنگوی دولت قبل و شخص رئیس جمهور سابق هم این 
موضوع را مطرح کردند و گفتند علت عدم واردات واکسن وضعیت ایران 
نسبت به FATF است و با این بهانه، گفتند که راه حل واردات واکسن 

آن است که ما به FATF بپیوندیم.
نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد:دولت 
قبلی به بهانه FATF معیشت مردم را گروگان گرفت. به اعتقاد بنده 
حس��ن روحانی در اوج بیماری کرونا عمداً سفر های مردم به شهر های 
دیگر و به ویژه در ایام تعطیلات را آزاد می گذاش��ت. وزیر بهداش��ت و 
درمان س��ابق هم از این مس��ئله بسیار ناراحت شد و خون دل خورد و 

چندین بار هم گفت که در زمان مقتضی، توضیحاتی را درباره تصمیمات 
ستاد ملی کرونا ارائه می دهد.

وی ادامه داد: به اعتقاد بنده دولت قبل به ویژه رئیس جمهور سابق 
وضعیت معیشتی، اقتصاد و حتی مسئله کرونا را گروگان گرفتند تا نظام 

جمهوری اسلامی ایران را به پیوستن به FATF وادار کنند.
ابوترابی بیان کرد: دولت س��ابق با این شعار که FATF نمی گذارد 
واکسن وارد کشورمان شود، واکسن وارد نکردند، اما واقعیت مطلب این 
بود که آنان سوء مدیریت داشتند، نفوذی در دولت قبلی بسیار زیاد بود 

و از سوی دیگر زبان دنیا را هم به خوبی بلد نبودند.
وی تاکید کرد: با موفقیت رئیس��ی در انتخابات ریاست جمهوری و 
عزم و اراده دولت جدید این مشکل حل شد، چرا که دولت جدید نشان 
داد به خوبی زبان دنیا را بلد است و می فهمد و در نتیجه، سرازیر شدن 

واکسن به داخل کشورمان را شاهد بودیم.
وی بی��ان کرد: مجددا تاکید می کنم که اگر فردی از طیف حس��ن 
روحانی الان رئیس جمهور کشورمان شده بود، مجددا معیشت مردم را 

گروگان می گرفتند.
ابوترابی گفت: همچنین علیرغم اینکه میزان قطعی برق مثل قبل 
است، اما می بینیم که قیمت سیمان از زمانی که دولت رئیسی روی کار 
آمده اس��ت، کاهش یافته است. در یک ماه اخیر هیچ اتفاقی در زمینه 
تولید برق رخ نداده است و فقط رئیسی رانت خواران و دلالان این بخش 

را جمع کرد.
وی ادامه داد: در بحث مرغ هم همین مسئله را شاهد هستیم. دلالان 
و رانت خواران در وزارت صمت و فرایند توزیع مرغ جمع آوری ش��دند 
و آث��ار مثب��ت آن را در بازار می بینیم و انتظار داریم که این رویه ادامه 

داشته باشد.

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور مجلس مطرح کرد:

تسریع در روند واکسیناسیون و افزایش امید در جامعه

نماینده مردم اراك در مجلس ش��ورای اس��لامی تس��ریع در روند 
واکسیناسیون را بر  افزایش امید در جامعه مؤثر دانست. 

محمدحسن آصفری در گفتگو با خبرنگار نما، درباره تسریع در روند 
واکسیناس��یون و واردات واکسن کرونا به کش��ور اظهار داشت: دولت 
س��یزدهم با سرعتی که به واردات واکس��ن کرونا و تزریق این واکسن 

داشته، به طور کامل امید را در جامعه افزایش داده است. 
وی با ابراز تأس��ف گفت: متأس��فانه دولت قبل س��لامت مردم را به 
مذاکرات و برجام و از سوی دیگر FATF گره زده بود، اما دولت آقای 
رئیسی نشان داد که بدون FATF هم می شود روند واکسیناسیون در 

کشور را سرعت بخشید.
عضو کمیس��یون ش��وراها و امور داخلی کش��ور خاطرنش��ان کرد: 
دیپلماسی دروغ هیچگاه نتیجه بخش نبوده، بلکه موجب یأس و ناامیدی 
مردم خواهد شد. کاری که امروز آقای رئیسی و دستگاه دیپلماسی دولت 

سیزدهم انجام داده، نمونه بارز خوداتکایی و 
امیدآفرینی در کشور است. به عبارت دیگر 
سیاس��ت خارجی دولت سیزدهم نشان داد 
که ب��دون مذاک��ره و برجام هم می ش��ود، 

سلامت مردم را تأمین کرد.
آصفری معتقد اس��ت: واردات واکسن به 
میزان انبوه، اعتماد مردم را نس��بت به نظام 
افزای��ش خواهد داد و پایگاه اجتماعی نظام 

بیش از پیش تقویت می شود؛ اقدامی که متأسفانه در دولت قبل به عمد 
مغفول ماند و بیشتر مباحث حاشیه ای مورد توجه دولت گذشته بود.

او با بیان اینکه اکنون مردم نسبت به مهار کرونا و بازگشت زندگی 
به حالت عادی امیدوار شده اند، گفت: ان شاءالله با اقدامات خوب دولت 
سیزدهم تا پایان سال اکثریت جامعه واکسن را دریافت خواهند کرد و به 
زودی شاهد مهار کرونا و رونق گرفتن دوباره کسب و کارها خواهیم بود.

این نماینده مردم در مجلس ش��ورای اسلامی بیان داشت: با تسریع 
در روند واکسیناس��یون و اخبار خوبی که در این حوزه هر روز منتشر 
می ش��ود، انس��جام و اتحاد ملی به طور ش��گفت آوری افزایش می یابد 
و چنددس��تگی و گسس��ت از بین خواهد رفت و امیدواریم که دولت 
سیزدهم این روند مثبت را ادامه دهد و حتی واکسیناسیون را بیش از 

روند فعلی، سرعت بخشد.
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عضو کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس:

افرادی که به بهانه fatf مانع ورود واکسن شدند ،باید محاکمه شوند
بازی با fatf به قیمت جان مردم تمام شد

نماینده مردم مرودش��ت در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت:اینکه 
می بینیم بعد از حدود یک ماه استقرار دولت سیزدهم ،واکسیناسیون در 
کشور سرعت گرفته است، همگی به دلیل مدیریتی است که مسئولین 

دولت سیزدهم بر آن اهتمام داشته است.
جلال رشیدی کوچی در گفت و گو با خبرنگار نما با اشاره به  برخی 
حواشی مبنی بر تسریع در واکسیناسیون عمومی از سوی دولت سیزدهم  
و مرتبط کردن این موضوع به اقدامات دولت دوازدهم، گفت: هنر دولت 
آقای روحانی این بود که در چهار س��ال ابتدایی دولتش، هرچه خرابی 
بود به حساب دولت قبل از خود نوشت و خرابی چهارسال دوم را هم به 
حساب تحریم ها گذاشت و اکنون هم تلاش دارد تا بگوید هر اتفاق مثبتی 
که در 4 سال آینده رخ می دهد پیرو اقدامات دولت دوازدهم بوده است.

وی افزود: با این وجود، سوال این است که اگر قیمت محصولی چون 
هویج یک ش��به گران می ش��ود تقصیر دولت آقای رئیسی است! و اما 
واکسن که یک شبه وارد می شود کار آقای روحانی بوده است! لذا به نظر 
می رسد برخی می خواهند  فرافکنی کنند و البته این مسائل عادی است 

چرا که مردم از دروغ های برخی مسئولین مطلع شدند.
نماینده مردم مرودشت با اشاره به صحبت رئیس سازمان هلال احمر  
مبنی بر اینکه آقای رئیسی به طور مستقیم با رئیس جمهور چین صحبت 
کرده و تقاضای واکسن داده است، تاکید کرد: از این رو آقای روحانی هم 

می توانست تلفن دفترش را بردارد و با رئیس جمهور چین صحبت کند و 
تقاضای واکسن بدهد، تا واکسن به سرعت به کشور وارد شود. 

ای��ن نماینده مجلس تصریح کرد: اینکه می بینیم بعد از حدود یک 
ماه استقرار دولت سیزدهم ،واکسیناسیون در کشور سرعت گرفته است، 
همگی به دلیل مدیریتی است که مسئولین دولت سیزدهم بر آن اهتمام 

داشته است.
رش��یدی کوچی ادامه داد: افرادی که قصد داش��تند نشان دهند که 
تحریم چقدر تاثیر گذار است و در ادامه تحریم را چون اهرم فشاری بر 
گرده مردم گذاشتند می کوشیدند اهداف شومشان را پیش ببرند لذا این 

افراد باید امروز در دادگاه ها محاکمه شوند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه امروز ثابت ش��ده که تحریم و "اف. 
ای. تی. اف" بهانه ای برای عدم واردات واکسن بوده است ، اظهارداشت: 
متاس��فانه این مسئله باعث شد تا جان هزاران انسان به دلیل کم کاری 
مسئولین از بین برود بنابراین این افراد باید محاکمه شوند نه این که در 
قامت مدعی باشند و بگویند تسهیل در واکسیناسیون جزئی از عملکرد 

ما بوده است.
نماینده مردم مرودش��ت در مجلس ش��ورای اس��لامی با بیان اینکه 
عملکرد دولت گذشته در توزیع واکسن به هیچ وجه قابل دفاع نیست، 
بیان داشت: اگر اقدامات دولت گذشته قابل دفاع بود باید آرای همتی - 

نماینده دولت در انتخابات - از آرای باطله بیشتر می شد.

محمدحسین شفیعی ها:

احیای سرمایه اجتماعی
 در گروی عمل به وعده های دولت است

محمدحس��ین ش��فیعی ها عضو ش��ورای 
مرکزی حزب موتلفه اس��لامی در گفت وگو با 
ایسنا، درباره اهمیت بازسازی اعتماد عمومی 
توس��ط دولت س��یزدهم اظهار کرد: از دست 
رفتن اعتماد عمومی در هش��ت سال گذشته 
یکی از خسارت های بزرگی بود که به نظام وارد 
شد زیرا ویژگی بارز جمهوری اسلامی مردمی 
بودن آن است به گونه ای که مردم انقلاب و نظام را از خود می دانند، اما 
به دلیل رفتارهای خارج از عرف مسئولان دولتی در هشت سال گذشته 

این سرمایه اجتماعی به صورت تصاعدی از دست رفت.
وی ادام��ه داد: دولت یازده��م و دوازدهم با وعده های دهان پرکن از 
مردم رأی گرفت ولی این وعده ها محقق نش��د. نه اینکه کاری صورت 
نگرفته باشد، بلکه آنچه قول داده شده بود محقق نشد. دلیل آن هم مسیر 
اشتباه دولت و بی توجهی به سرمایه های داخلی و گره زدن حل همه 

مسائل کشور در رابطه با آمریکا و غرب بود.
این فعال سیاسی تصریح کرد: رئیس جمهور پیشین فکر می کرد با 
لبخند و قهقهه زدن با سران کشورهای اروپایی می تواند مشکلات کشور 
را حل کند در حالی که بارها رهبری و دلسوزان نظام به او یادآوری کرده 
بودند که امید به غرب خوش خیالی اس��ت. به هر حال هشت سال این 

مس��یر طی شد و نتیجه آن بدتر ش��دن شرایط کشور بود. البته رئیس 
جمهور پیشین مدعی بود مشکلات به خاطر تحریم ها و ترامپ است ولی 

او با نوع تفکر و سیاست خارجی خود شرایط تحریم را ایجاد کرده بود.
شفیعی ها با بیان اینکه یکی از دلایل کاهش حضور مردم در انتخابات، 
کاهش اعتماد آن ها به مسئولین بود، گفت:  با این حال نیمی از مردم پای 
صندوق آمدند و انتخاب معناداری کردند. اکنون هم یکی از رسالت های 
بزرگ آقای رئیسی این است که باید اعتماد عمومی را بازسازی کند. او 
برای این کار برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدتی را باید دنبال 
کند. البته راه کوتاه مدت را ش��روع کرده اس��ت و در روزهای تعطیل به 
استان ها سفر کرده و بین مردم می رود و حرف آن ها را می شنود و این 
تفاوت که یک رئیس جمهور در اتاق بنشیند و ویدئوکنفرانس برگزار کند 

و رئیس جمهور دیگری به میان آن ها برود قابل درك است. 
دبیر حزب موتلفه اسلامی  استان قزوین خاطر نشان کرد: مسئله مهم 
دیگر برای احیای سرمایه اجتماعی، عمل به وعده های دولت است. البته 
برای همه مردم قابل فهم است که بازسازی شرایط اقتصادی کشور زمان 
بر بوده و معجزه ای هم رخ نخواهد داد اما در یک دوره شش ماهه باید 
مردم احس��اس کنند که تغییراتی شروع شده است. یک نمونه آن هم 
کاهش قیمت سیمان بود که به دلیل قطع برق، دلالان آن را گران کرده 

بودند اما اکنون شاهدیم قیمت آن کاهش یافته است.
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نائب رئیس فراکسیون طب سنتی تشریح کرد:

عزم مجلس در ارائه طرح جامع طب سنتی

دکتر زهره الهیان نماینده مردم تهران، ری و ش��میرانات در مجلس 
شورای اسلامی در خصوص ارائه طرح های گوناگون در حوزه طب سنتی 
در بهارستان گفت: چندین طرح در حوزه طب سنتی و ارتقاء جایگاه آن 
توسط نمایندگان مختلف در سامانه ثبت شده است و قاعدتا کمیسیون 
های تخصصی نظیر کمیسیون بهداشت، نظر بر تجمیع این طرح ها و 
ارائه طرحی جامع در حوزه طب س��نتی دارند، این مهم در دستور کار 

فراکسیون طب سنتی نیز هست.
وی در خصوص انتخاب ریاست جدید فراکسیون طب سنتی بعد از 
استعفای دکتر علیرضا زاکانی اظهار داشت: باتوجه به حضور دکتر زاکانی 
در شهرداری تهران و عدم حضور ایشان در مجلس و فراکسیون؛ قاعدتا 
برای تعیین رئیس فراکسیون جلسه ای خواهیم داشت؛ ضمن اینکه کار 

متوقف نشده و هیئت رئیسه امور مرتبط با فراکسیون را پیش می برد.
نائب رئیس اول فراکس��یون طب سنتی افزود: اخیرا از وزیر بهداشت 

درخواست و دعوت کردیم در جلسه فراکسیون حضور پیدا کند و برنامه 
خود را در زمینه ارتقاء طب سنتی به مجلس ارائه دهد. 

الهیان در پاسخ به این سؤال که در خصوص ارتقاء جایگاه طب سنتی 
در حوزه وزارت بهداشت چه تدابیری اتخاذ شده است، گفت: طرح هایی 
در مجلس مبتنی بر ارتقاء جایگاه طب س��نتی است و قاعدتا با تدوین 
قانون این اتفاق خواهد افتاد، البته در اختیارات وزیر بهداش��ت اس��ت 
که اصلاح س��اختار و جایگاه طب س��نتی را از سطح دفتر به معاونت با 
اختیارات خود ارتقاء دهند و این مطالبه از سوی فراکسیون طب سنتی 

به ایشان منتقل شده است.

رئیس هئیت مدیره سازمان نظام پزشکی تهران تبین کرد :

دیپلماسی قوی دولت سیزدهم در حوزه سلامت و واکسیناسیون

دکتر س��ید مؤید علویان رئیس هئیت مدیره سازمان نظام پزشکی 
تهران در خصوص عدم تس��ریع روند واکسیناسیون در کشور در دولت 
دوازدهم گفت: برداشت من این است که در دولت سابق شفافیت با مردم 
وجود نداشت و مدعی می شدند نمی توانند پول جابجا کنند و با سایر 
کشورها ارتباط برقرار کنند و تا رفع تحریم ها نمی توان واکسن وارد کرد؛ 
ولی واقعیت این است که باید بررسی شود؛ چرا در آن دولت نسبت به 

واردات واکسن اهتمام جدی صورت نگرفت.
وی با نگاهی به افزایش روند واکسیناسیون در دولت سیزدهم و طی 
هفته های اخیر خاطرنش��ان کرد: ملاحظه شد که رئیس جمهور دولت 
سیزدهم با ریاست جمهوری چین و روسیه وارد صحبت و مذاکره شد و 
موضوع این مذاکرات در باب تسهیل واردات واکسن بود؛ طبیعتا همین 

کار را رئیس جمهور قبل می توانست انجام دهد که انجام نداد.
معاون سابق سلامت وزارت بهداشت و درمان با بیان اینکه دیپلماسی 
ضعیف س��لامت در دولت قبل نسبت به واردات واکسن حکمفرما بود 
افزود: در حال حاضر دیپلماسی قوی در حوزه سلامت شکل گرفته است 
و آنچه اکنون اتفاق افتاده است؛ لوکوموتیو واکسیناسیون به سرعت در 

حال حرکت است.
وی تأکید کرد: واکسیناس��یون ابزاری برای کاهش ابتلا و به تبع آن 
کاهش مرگ ومیر و بستری بیمارستان هاست، حقیقت این است چرخه 
انتقال باید شکسته شود و اگر این اتفاق رخ ندهد امکان اینکه این بیماری 

ریشه کن شود، کاهش پیدا می کند.

این استاد دانشگاه علوم پزشکی کشور واکسیناسیون و رعایت نکات 
بهداش��تی در کنار یکدیگر را عاملی برای مقابله با ویروس برش��مرد و 
ادامه داد: آنچه تجربه نش��ان می دهد به دنبال واکسیناسیون و رعایت 
دس��تورالعمل های بهداش��تی و کاهش بیماری؛ برخی از محدودیت ها 
برداش��ته ش��ده و این امر به تبع افزایش واکسیناسیون و افزایش ایمن 

بودن جامعه نسبت به این بیماری امکان پذیر است.
علویان در خصوص درمان ها و داروهای تجویز ش��ده برای بیماران از 
آغاز اپیدمی کرونا تاکنون تصریح کرد: ما در کش��وری هستیم که بدنه 
علمی مان به واسطه دانشگاه های بزرگ و اساتید برجسته، قوی است؛ اما 
در عمل اتفاق دیگری افتاده و در این زمینه س��ه هزار میلیارد تومان از 
درآمد بیمه ها صرف دارو شد که اکنون اعلام شده این دارو بی اثر است و 
مطالعات تحقیقاتی نیز در برخی از بیماران این حقیت را اثبات می کند 
اما مطالعات بالینی نشان می دهد علاوه بر به خطر افتادن جان بیماران 

هزینه های سنگینی به نظام سلامت تحمیل کرده است.
وی گف��ت: به نظ��ر من این ضع��ف دولت قبل بوده که نتوانس��ته 
دستورالعمل و گایدلاین های درمانی را به صورت استاندارد در کشور اجرا 
کند، اینکه هر مرکز درمانی و بیمارستانی برای خود یک پروتکلی دارد؛ 

شایسته کشور ما نیست.
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نماینده مردم تبریز عنوان کرد:

مقابله با نجومی بگیران؛ آزمون انقلابی رئیسی

نماینده مردم تبریز در مجلس ش��ورای اسلامی معتقد است یکی از 
مطالبات اصلی مردم جلوگیری از ریخت و پاش دستگاه های دولتی است 

و دولت سیزدهم هم باید عزم جدی در این زمینه داشته باشد.
احمد علیرضابیگی در گفتگو با خبرنگار "نما" با تاکید بر ضرورت مقابله 
با حقوق های نجومی، اظهار داشت: نوع مدیریت مبتنی بر تفکر غرب در 
دولت روحانی بر کشور حاکم بود و همین مسئله نارضایتی های زیادی را 
در میان مردم ایجاد کرد و آنان از تبعیض و مشکلات عدیده اقتصادی که 

با این تفکر در کشور به وجود آمد، گله مند هستند. 
وی بی��ان داش��ت : این نوع تفکر باعث ش��د که فاصل��ه طبقاتی در 
کش��ورمان افزایش پیدا کند و مردم در ش��رایط فعلی خواس��تار بهبود 

وضعیت اقتصادی خود هستند. 
نماینده مردم تبریز در مجلس ش��ورای اسلامی تصریح کرد: یکی از 
مطالبات اصلی مردم آن اس��ت ک��ه از حقوق های نامتعارف، تبعیض و 
ریخت و پاش دستگاه های دولتی جلوگیری شود و دولت سیزدهم هم 

باید عزم جدی در این زمینه داشته باشد. 
علیرضابیگی ادامه داد: مردم از حقوق های نجومی و نامتعارف گله مند 
هستند و مقام معظم رهبری هم بارها تاکید فرمودند که این موضوع باید 

حل و فصل شود، بنابراین حتماً باید با نجومی بگیران برخورد شود. 
این نماینده مجلس با بیان اینکه مجلس ش��ورای اس��لامی و دیوان 
محاس��بات باید نسبت به این موضوع حساسیت به خرج دهند و اجازه 
ندهند که مقوله حقوق های نجومی در کش��ورمان ادامه داش��ته باشد، 
گفت: سامانه ای برای ثبت حقوق های مدیران راه اندازی شد و لازم است 
که به صورت شفاف حقوق و دریافتی مقامات دولت، مجلس و قوه قضائیه 

منتشر شود و قانون باید به صورت دقیق اجرا شود. 
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی افزود: متاسفانه برخی از 
دستگاه ها هنوز حقوق و مزایای کارکنان خود را در سامانه مذکور ثبت 
نکرده اند و شفافیت پرداختی مسئولان نظام اهمیت زیادی دارد و باعث 

می شود که سرمایه اجتماعی آنان نزد مردم افزایش یابد. 
علیرضابیگی گفت: در ش��رایطی که حقوق و مزایای مقامات شفاف 
نباش��د، مردم می گویند همه مسئولان پاکدست نیستند، اما زمانی که 
شفافیت وجود داشته باشد، افراد نجومی بگیر با خدمتگزاران صدیق نظام 

تفکیک می شوند و مرزبندی بین آن ها مشخص می شود.

راه پایان بخشیدن به ظلم حکومت قلدرانه
 و جبارانه رژیم صهیونیستی

اسرائیل یک بلیه استعماری استکباری است 
و ربطی به قوم یهود یعنی پیروان حضرت موسی 
ندارد زیرا دین یهود دستور تاسیس اسرائیل و 
این همه جنایات و آدم کشی و نوکری دشمنان خدا را نداده است. بلکه 
حضرت موسی علیه السلام قطعاً با اسرائیل و رژیم غاصب و اشغالگر قدس 
مخالف اس��ت. اسرائیل را حاکمان بی دین آمریکا و انگلیس با همراهی 
ش��وروی کمونیس��ت پدید آورده اند و از آن حمای��ت کرده اند. عناصر 
صهیونیسم هم عوامل و مزدوران آنها هستند. هیئت های حاکمه آمریکا 
و انگلیس هس��تند که حامی  موثر و پشتیبان اصلی اسرائیل و جنایات 

صهیونیست ها می باشند.
 راه نجات فلسطین و فلسطینی ها اعم از )مسلمان ،مسیحی و یهودی( 

به دست خود فلسطینی هاست.
 اگر مردم فلسطین همه باهم قیام کنند و هر کس در حد توانش از 
مرگ و سختی ها نهراسند و از جهاد و شهادت استقبال کنند خدا برای 
آنها طا لوتی را پدیدار می سازد که جالوت مستقر در فلسطین را در هم 
ش��کند و به این همه جنایات و زورگویی و ظلم و س��تم  فلسطینی ها 

پایان دهد. 
 قرآن در مسئله بنی اسرائیل پس از رحلت حضرت موسی می فرماید 
جالوت آنها را از سرزمینش��ان اخراج کرده و فرزن��دان آنها را آواره کرده 
ب��ود. قد خرجنا من دیارنا و ابنائنا بق��ره آیه 246 . پیامبر آنها طالوت را 
فرمانده انتفاضه  کرد اما آنها در امتحان آب به اندازه نوشیدن هم تبعیت 
و مقاومت نکردند تا یک مجموعه متشکل )الذین یظنون انهم ملاقوا الله( 

و مقاوم، با ایمان به اینکه )کم من فئه قلیله غلبت فئة کثیره باذن الله و 
الله مع صابرین(  صبور و مومنانه با جالوت و جا لوتی ها جنگیدند و خدا 
به آنها فتح و پیروزی داد. )فهزموهم باذن الله و قتل داود جالوت و اتاه الله 
الملک و الحکمه(  راه پایان بخشیدن به ظلم حکومت قلدرانه و جبارانه 
رژیم صهیونیستی  مقاومت و قیام الهی مردم فلسطین و جهاد مجاهدان 

انتفاضه اسلامی است.

محمد حاجی

روزنامه نگار
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از شفافیت تا رفع تعارض منافع در گفتگو با  وزیر اسبق اقتصاد :

باید بوروکراسی و موانع شروع کسب و کار را حذف کنیم

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل 44 
قانون اساسی معتقد است طرح تسهیل صدور برخی مجوزهای کسب و 

کار حائز جنبه شفافیت بوده و تعارض منافع را رفع می کند.
س��ید شمس الدین حس��ینی در گفتگو با خبرنگار "نما" با اشاره به 
مزایای طرح تسهیل صدور برخی مجوزهای کسب و کار که در صحن 
علنی مجلس تصویب شد، گفت: همه ما می دانیم که یکی از مشکلاتی 
که در سالیان گذشته کشور با آن دست به گریبان بوده مشکل اشتغال 

جوانان بوده و این مشکل همچنان وجود دارد.
وی با طرح این سوال مبنی بر اینکه بیکاری باید از چه راههایی حل 
ش��ود؟ اظهار داشت: اشتغالزایی از طریق توسعه فعالیتهای اقتصادی و 
افزایش تولید شکل می گیرد لذا برای اینکه این مهم اتفاق بیافتد ما نیاز 

به سرمایه گذاری در امور اقتصادی داریم.
حسینی با بیان اینکه سرمایه گذاران همواره به محیط و فضای کسب و 
کار توجه جدی دارند، تصریح کرد: طبیعی است که هر چه فضای کسب 
و کار سخت تر باش��د و دیوان سالاری و بروکراسی برای گرفتن مجوز 
کس��ب و کار آسان تر باشد، فعالیت های اقتصادی و تولیدی گسترش 

پیدا خواهد کرد.
رئیس کمیس��یون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل 
44 قانون اساسی تاکید کرد: ما در حال حاضر بر اساس شاخص فضای 

کسب و کار و در زیر شاخص شروع کسب و کار در بین 190 کشور دنیا 
رتبه 127 را داریم و این رتبه، رتبه بسیار نامناسبی است.

عضو کمیس��یون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: برای اینکه این مشکل برطرف شود و برای اینکه فعالیت های 
اقتصادی تسهیل شود ما در سال گذشته ماده 7 قانون اجرای سیاست های 
کلی اصل 44 را در تکمیل تلاش مجلس دهم به سرانجام رساندیم اما 
با بررس��ی هایی که انجام دادیم به این جمع بندی رسیدیم که باید این 
ماده کمی کامل تر شود، تا اینکه ما ماده هفت مکرری را پیشنهاد دادیم.

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل 44 
قانون اساسی و بیان داشت: از این رو به استناد ماده 7 مکرر فعالیت های 
اقتصادی و مجوز کسب و کارها اقتصادی به دو دسته تائید محور و ثبت 

محور تقسیم می شوند.
وی با اشاره به مجوزهای کسب و کار تائید محور در قالب ماده 7 بیان 
داشت:  در این بخش سعی کردیم مجوز ها به صورت موردی اخذ شوند. 
همچنین در حوزه ثبت محورها به اصطلاح یک درگاه ملی کسب و کار 
ملی وجود دارد و ضوابط و استانداردهای شروع فعالیت برخی کسب و 
کار در آنجا اعلام می شود لذا افراد با ثبت درخواست شان در آنجا می 

توانند بعد از سه روز مجوز شان را دریافت می کنند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه ما باید آن بروکراسی و موانع شروع 
کسب و کار را حذف کنیم و کاهش دهیم، اظهار داشت: ما باید در کنار 

این موضوع نظارت های پسینی را تقویت کنیم.
وی با بیان اینکه این طرح مجلس حائز جنبه ش��فافیت است بیان 
داشت: به شدت در این طرح سعی کردیم سامانه های کسب و کار مورد 
اهتمام قرار بگیرند و از طرفی ما در بحث نظام بانکی ، ثبت الکترونیکی 
قرارداده��ای تس��هیلات را پیش بینی کردیم تا اش��خاص ذینفعی که 
تسهیلات دریافت می کنند به قراردادش به صورت الکترونیکی دسترسی 

داشته باشند. 

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس  با اشاره به طرح تسهیل در صدور مجوز های کسب و کار عنوان کرد:

پایانی بر امضاهای طلایی
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاس��بات مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه طرح تسهیل در صدور 
مجوز های کس��ب و کارها،کسب و 
کارها را تفکیک کرده اس��ت،گفت: 
ای��ن ط��رح از امضا ه��ای طلای��ی 

جلوگیری خواهد کرد.
بهروز محبی نجم آبادی در گفت وگو با خبرنگار »نما« با اشاره به فواید 
طرح تس��هیل در صدور مجوز های کسب و کار که اخیراً مورد تصویب 
مجلس قرار گرفت، گفت: ما گاهی برای شروع کسب و کاری باید یک 
روند و یک مجوز هایی را اخذ می کردیم، اما این طرح آمده و اذعان داشته 
که برای شروع برخی از کسب و کار ها تنها ثبت آن کسب و کار در سامانه 

منظور شده کافی است.
نماینده مردم سبزوار در مجلس تاکید کرد: در واقع قانون قرار است 
مراقبت ها و مواظبت های پسینی را بعد از صدور مجوز مد نظر قرار دهد.

این نماینده مجلس اظهار داشت: متاسفانه پیش از این، وقتی جوانی 
که قصد داشت یک گلخانه احداث کند، فضا آنقدر برای شروع کسب و 
کار ناامن می شد که آن جوان برای رسیدن به این هدف به کلی پشیمان 
می شد لذا این طرح آمده و این کسب و کار ها و صدور مجوز برای آن ها 

را تفکیک کرده است.
عضو کمیسیون »برنامه، بودجه و محاسبات« مجلس شورای اسلامی 
بیان داش��ت: همچنین این طرح آم��ده و فضایی ایجاد کرده که صدور 
کس��ب و کار بر اساس مواد مندرج تسهیل شود همچنین در این طرح 

پیش بینی ش��ده که اگر کسب و کاری خلاف محیط زیست و مسائل 
خاص کشور و قوانین بالادستی نباشد، می تواند مراحل کسب مجوز را 

به سرعت طی کند.
محبی نجم آبادی تاکید کرد: همچنین ما در بحث دفتریاران ماده ای را 
در این طرح پیش بینی کردیم و گفتیم که مدیران عالی استانها براساس 
نیازشان مجوز لازم را صادر کنند ضمناً انتقال مجوز در این بخش تنها 
به افرادی داده می شود که امتحان داده و نمره لازم را آورده اند، لذا این 
طور نیست که این مجوز در ساختار وراثتی به فرد دیگری منتقل شود.

این نماینده مجلس بیان داشت: در جریان این طرح اتفاقات بزرگی 
مدنظر قرار گرفته و بنده فکر می کنم این قانون یکی از بهترین قانون های 

مجلس یازدهم قلمداد خواهد شد.
عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و مجاسبات مجلس اظهارداشت: در 
قالب این طرح ما دیگر از امضا های طلایی جلوگیری خواهیم کرد البته 
ح��ذف امضا های طلایی مورد اراده دولت اس��ت و گفته ش��ده با ایجاد 

سامانه های مذکور باید این امضا ها به طور کل برچیده شود.
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طرح مجلس ،قیمت خودرو را افزایش می دهد یا کاهش؟
ورود خودرو های خارجی از سال 97 همزمان 
با تش��دید تحریم ها و کمبود مناب��ع ارزی در 
کشور با مصوبه دولت تدبیر و امید ممنوع شد و 
حال بعد از گذشت سه سال از این موضوع،با پایین بودن عرضه خودرو از 
سوی خودروسازان داخلی در مقایسه با نیاز کشور و ممنوعیت واردات، 

بازار خودرو با التهاب و نوسان قیمت رو به رو شد.
در چنین شرایطی مجلس تصمیم گرفت که واردات خودرو را پس از 
حدود سه سال مجددا آزاد و راه برای ورود خودروهای خارجی به کشور 
باز شود تا بتواند به صورت موقت حباب قیمت خودروها را کنترل کند 
و خودرو س��ازان داخلی ه��م در رقابت با خودروهای خارجی کالایی با 

کیفیت و ارزان به مردم ارائه کنند.
در این میان عده ای از کارشناس��ان معتقدند که واردات خودرو، در 
حالی که خودرو در داخل کش��ور تولید می شود با سیاست های اقتصاد 
مقاومتی در تضاد است و این کار موجب تضعیف خودرو سازان داخلی 

خواهد شد.
اما برخی از کارشناسان هم بر این باورند  که ممنوعیت سه ساله ی 
واردات خودرو،زمینه افزایش قیمت خودروی خارجی را در کشور فراهم 
آورد و ب��ه دنبال آن قیمت خودروهای داخلی هم افزایش پیدا کرد، از 
این رو اعتق��اد دارند که با واردات خودروی خارجی و شکس��ت حباب 

قیمتی در این بازار، خودروی داخلی نیز با افت قیمت مواجه می شود.
ع��ده ای نیز معتقدند که با آزاد س��ازی واردات خودرو، فش��ار چند 
میلیاردی جدید به تقاضای ارز وارد می شود و این موضوع باعث افزایش 
چند برابری نرخ ارز خواهد شد که نه تنها باعث کاهش قیمت خودرو 

نمی شود بلکه قیمت ها را نیز افزایش خواهد داد.
حال س��وال اینجاس��ت که بالاخره این تصمیم چه اثراتی را برجای 

خواهد گذاشت و کدام یک از نظریه ها به واقعیت نزدیک تر است؟

طبق گفته جهانگیری در آمد ارزی کشور در سال 99 چیزی حدود 
5 میلیارد دلار بوده است و قیمت متوسط هر یک از خودروهای خارجی 
چیزی حدود 25 هزار دلار است. این موضوع نشان می دهد که اگر ما 
تمامی کارهای کش��ور را هم تعطیل کنیم و کل درآمد ارزی کشور را 
فقط به واردات خودرو اختصاص دهیم، می توانیم تنها 200 هزار خودرو 

وارد کنیم!
این در حالی است که درامد ارزی 5 میلیارد دلار شامل درآمد های 
رسمی کشور می شود و چند میلیارد دلار هم درآمد غیر رسمی وجود 
دارد که ش��امل صادرات غیر رس��می، قاچاق کالا، ارز با منشا خارجی 

)بدون انتقال ارز( است.
در حال حاضر همه این منابع فعال است و بسیاری از مایحتاج ضروری 

و کمتر ضروری کشور از طریق منابع غیر رسمی تامین می شود.
حال با آزاد ش��دن واردات خودرو قطع��ا ارزی که قبلا صرف واردات 
قطعات ضروری صنعتی یا برخی لوازم الکترونیکی یا متاس��فانه کالای 

تجملی می شده  است، حالا به سمت خرید خودرو می رود. 
با این اوصاف نه تنها خودرو ارزان نمی شود،  بلکه همه کالاها گران 

خواهد شد.
خیلی ساده لوحانه است که فکر کنیم با تصمیم اخیر مجلس مبنی 
بر آزادسازی واردات، منابع ارزی جدید و قابل توجهی ایجاد خواهد شد.

امیر حسینی

روزنامه نگار

راه خلع سلاح غرب مقابل ایران
 نزدیک به 18 س��ال از برنامه ی هس��ته ای 
کش��ورمان م��ی گ��ذرد، در تاری��خ 20 بهمن 
1381 بود که خبر تهیه س��وخت هس��ته ای 
توس��ط متخصصین ایرانی برای نیروگاه های هسته ای رسانه ای شد و 
در فروردین 1385 بود که ایران موفق به غنی س��ازی اورانیوم به میزان 
3/5 درصد شد. در تاریخ 26 بهمن 1390 ایران از ساخت میله سوخت 
هس��ته ای 20 درصد غنی ش��ده و بارگذاری آن در رآکتور تحقیقاتی 5 
مگا واتی تهران خبر داد. همزمان با انتش��ار پیدا کردن اخبار موفقیت 
آمیز فعالیت های هس��ته ای در ایران، نهادهای بین المللی چون شورای 
امنیت سازمان ملل متحد اقدام به صدور چندین قطعنامه علیه برنامه 
هسته ای ایران کردند و تحریم های وسیعی علیه ایران از طرف سازمان 
ملل، آمریکا، اتحادیه اروپا و سایر کشورهای جهان اجرا شد، و همچنین 
شخصیت های دخیل در برنامه هسته ای ایران مانند مسعود علی محمدی، 
مجید شهریاری، مصطفی احمدی روشن، داریوش رضایی نژاد، محسن 
فخری زاده و رضا قشقایی که راننده احمدی روشن بود، ترور شدند. نهایتاً 
در سال های ریاست جمهوری حسن روحانی، با وعده ی رفع تحریم ها 
از سوی آمریکا و کشورهای غربی تفاهم نامه ای به نام برجام به اجرا در 
آمد و با تعیین حق غنی سازی ایران در مقداری معین و بتن ریزی در 
قلب راکتور تحقیقاتی آب سنگین اراك، برنامه ی هسته ای کشورمان 
به صورت نیمه تعطیل)اگر نگوییم تعطیل(در آمد. پس از 8 سال مذاکره، 
ایران نه تنها نتوانست امتیازی به دست آورد و تحریم ها را لغو کند بلکه 
طرف غربی با زیر پا گذاش��تن تمامی تعهدات خود فش��ار اقتصادی و 

سیاسی را به کشورمان بیشتر کرد.
ایران در رابطه با برنامه هس��ته ای خود س��ه گزینه در اختیار دارد: 
نخس��ت، کنار گذاشتن تمامی برنامه هسته ای خود، دوم، ادامه چرخه 
مذاکراتی فعلی و سوم، خروج از این چرخه است. گزینه اول ایران را در 
بس��یاری از زمینه ها محتاج طرف غربی نگه می دارد و ضعف کشور را 

به دنبال دارد.
گزینه دوم هم هیچ چش��م انداز روش��نی ندارد. چرخه ای لاینحل 
ک��ه ح��دود دو دهه از عمر آن می گذرد و در ط��ول مذاکرات ایران نه 
تنها امتیازی به دست نیاورده بلکه در بسیاری از جهات مورد تحریم و 

فشارهای بیشتر واقع شده است.
اما گزینه نهایی برای حل پرونده هسته ای ایران غیرهسته ای است اگر 
در طول این سال ها به رفتار طرف غربی نگاهی بیندازیم متوجه خواهیم 
شد که غرب تنها زمانی حقوق یک کشور را به رسمیت می شناسد که 
آن کشور در آن حوزه آسیب پذیری خود را برطرف کرده باشد به عنوان 
نمونه می توان به س��اخت واکسن برکت اشاره کرد. ساخت واکسن از 
سوی دانشمندان ایرانی باعث شد تا طرف غربی متوجه بی فایده بودن 

تحریمها در این بخش شده و بنابراین تحریمها در این حوزه را بردارد.
در مسئله ی هسته ای هم راه همین است چرا که عمده ی آسیب 
پذیری ایران در موضوع هسته ای به تحریم های اقتصادی بر می گردد 
و اگر ایران بتواند موتور اقتصادی خود را بدون وابستگی و نیاز به غرب 

به کار بیندازد کشورهای 4+1 در مقابل ایران خلع سلاح خواهند شد.

احمد نهادی

روزنامه نگار
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چالش های اساسنامه جدید فدراسیون های ورزشی 
 روشن نیست اساس��نامه  فدراسیون های 
ورزش��ی  را چه کس��انی تنظیم کرده اند. این 
اساس��نامه ک��ه در دوره س��لطانی فر تنظیم 
و نهایتا چندی پیش توس��ط خود او  جهت اجرا به فدراس��یون های 
ورزش��ی ابلاغ ش��د در یک کلام غیر حرفه ای، مبهم، چالش برانگیز و 
حاشیه ساز اس��ت. همین امر، امکان اجرا و عمل را دشوار خواهد کرد. 
این امر خصوصا در چینش نمایندگان ورزشکاران، داوران، باشگاهها و 
مربیان از یک سو و نامشخص بودن رییس مجمع، بلاتکلیفی ریاست 
هیات های استانی به جهت حضور یا عدم حضور بازنشسته ها و دوشغله 
ها در انتخابات، صاحب حق رای ش��دن شهرداری ها و بی توجهی به 
حضور حتی یک نفر کارش��ناس  در جمع اعضای مجمع، امکان رای 
سرپرس��تان هیات ها و از همه مهمتر قدرت بی اندازه روسای مستقر 

فدراسیون ها کاملا مشهود است.
قبلا تاکید کرده بودیم ابهامات موجود و مشکلات فراوان اساسنامه 
جدید حکم می کند تا اصلاحیه یا دستور العمل دیگر، پاره ای از ابهامات 
آن را برطرف کند. اکنون کاش��ف به عمل آمده الحاقیه ای به پیوست 
اساس��نامه در 7 بند وجود دارد که از قضا همان الحاقیه نیز که جهت 
تصریح برخی مواد اساسنامه از جمله تعیین تکلیف رییس مجمع آمده 
خود دارای ابهامات است. در همین راستا گفته می شود مجلس حداقل 
به س��ه بند 2، 3 و 6 الحاقیه مذکور ایراد گرفته و همین امر می تواند 
اجرای آن را با چالش هایی مواجه کند. در مجموعاساس��نامه جدید از 
هر طرف که مورد بررس��ی قرار داده شود به رییس فدراسیون مستقر 
ختم می شود. خصوصا وقتی قرار است سرپرست در فدراسیون ها وجود 
نداش��ته باش��د و انتخابات در زمان ریاست مسئول مستقر فدراسیون 
برگزار شود. در چنین شرایطی، رییس فدراسیون بدون زحمت زیاد و با 
اخذ آرایی که از طریق کمیسیون ورزشکاران، مربیان و داوران زیر نظر 
خود می گیرد و نیز حمایت سرپرستان هیات هایی که خود بر سرکار 

گماشته، مسیر ماندن را برای او  به راحتی هموار خواهد کرد. بگذریم از 
اینکه احتمالا و پیشاپیش، انتخابات هیات های استانی را هم مهندسی 

کرده و به واقع قبل از برگزاری مجمع  رقبا را شکست داده است.
به خاطر داشته باشیم همین حالا هم روسای برخی از فدراسیون ها 
به دلیل کم ش��دن قدرت دس��تگاه ورزش در مجامع انتخاباتی خود را 
حاکم  مطلق فدراسیون تحت فرمان می دانند و حاضر نیستند از اریکه 

قدرت پایین بیایند. 
این چه اساس��نامه ای اس��ت که در آن کارشناس متخصص همان 
رشته ورزشی با 50 سال سابقه، حق رای ندارد اما سرپرست هیاتی که 
کمترین اطلاعی از آن ورزش ندارد و بر حس��ب تصادف چند صباحی 

مصدر کار شده می تواند در مجمع رای بدهد؟ 
با تمام این تفاس��یر به خاطر داش��ته باش��یم انتخابات کمیته ملی 
المپیک دی ماه برگزار خواهد ش��د و تا آن زمان باید تکلیف انتخابات 
11 فدراسیون مشخص شود اما با وجود اختلافاتی که بر سر اساسنامه 
جدید و ملحقات آن وجود دارد روشن نیست دوستان چگونه می توانند 
موضوع را س��ر و س��امان بدهند. از طرفی به نظر می رسد پس از رفع 
چالش های داخلی اساس��نامه جدید، ملحقات و دستور العمل  نحوه 
برگزاری انتخابات، اساس��نامه جدید باید به مراجع جهانی نیز ارس��ال 
و م��ورد تایید قرار گیرد. با این ش��رایط، باید ببینی��م، راهکار و برنامه 
مس��ئولین جدید وزارت ورزش جهت غلبه بر چالش های پیش روی 
اجرای اساسنامه جدید، ملحقات و دستورالعمل برگزاری انتخابات آن 

چیست؟

محمد رضا کاظمی 

عضو کارگروه ورزش

 تصمیمات جانبدارانه کنفدراسیون فوتبال آسیا؛

چرا پرسپولیس باید در ریاض بازی کند؟
سپردن بازیهای مراحل نیمه نهایی تا فینال 
مسابقات  جام باشگاههای آسیا به  عربستان را 
باید  در ادامه تاثیر پذیری ای اف سی قلمداد 
کرد.آنجا که دلارهای نفتی و حاتم بخشی کشورهای حوزه خلیج فارس 

مانع از اجرای عدالت در برگزاری مسابقات می شود.
چگونه است نمایندگان عربستان به بهانه نداشتن روابط دیپلماتیک از 
حضور در ایران طفره می روند،اما نماینده ما باید در سخت ترین شرایط 

در ریاض حاضر شوند؟
این اقدامات یکسویه و جانبدارانه کنفدراسیون فوتبال آسیا در تضاد 

جدی با بازیهای جوانمردانه است و عدالت را زیر سوال می برد!
عجیب تر آنکه پس از انجام  مراسم قرعه کشی  در مالزی و رویارویی 
پرس��پولیس با الهلال، مجوز حضور  تعداد محدودی تماش��اگر هم به 

میزبان داده شد!
متاسفانه فدراسیون فوتبال  و دستگاه ورزش ما در زمان اعلام میزبانی 
عربستان رسما اعتراضی به Afc نداشتند و سکوت وخاموشی اختیار 

کردند!
اگر این میزبانی به امارات داده می شد،هواداران ایرانی مقیم این کشور 
به ویژه در ش��هر دبی  قطعا با حضور در  ورزش��گاه حامی بازیکنان ما 

بودند ،اما این شرایط در ریاض مهیا نیست و..
دیدار الهلال با پرسپولیس روز 24 مهر ماه در ریاض برگزار می شود.

النصر دیگر نماینده عربستان هم میزبان الوحده امارات خواهد بود.
برنده این دو دیدار روز 27 مهر ماه با هم مصاف خواهند داد تا نماینده 

منطقه غرب آسیا در فینال جام باشگاهها مشخص شود.
در منطقه شرق آس��یا هم چونبوك موتورز کره با اولسان هیوندای 
ژاپن دیدار می کند و پوهانگ اس��تیلرز هم با ناگویا گرامپوس دیداری 

حساس خواهند داشت.
با توجه به اینکه تیم ملی در روزهای 15 و 20 مهر ماه باید با امارات 
و کره دیدار کند،باید شرایطی فراهم کرد تا وحید امیری،مهدی ترابی و 
میلاد سرلک  به عنوان سه بازیکن کلیدی بلافاصله به اردوی پرسپولیس 

ملحق شوند.
 از جمله محدودیت های دیگر پرس��پولیس عدم  صدورمجوز برای 
استفاده از یک مهاجم خارجی بود.فصل تعطیلات لیگ باشگاهی هم از 
دیگر نکات مهمی است که بازیکنان را از شرایط مسابقه دور کرده است.

همانط��ور ک��ه بارها کارشناس��ان و نمایندگان رس��انه ه��ا تاکید 
داشته اند،باید تقویم مسابقات باشگاهی را با رقابتهای جام باشگاههای 

آسیا و فیفا منطبق کرد.
هر ساله با پایان یافتن مراحل مقدماتی فوتبال آسیا و لیگ برتر با کوچ 

بی رویه بازیکنان باشگاهی مواجه می شویم.
در همین دوره پرسپولیس مغانلو،نورالهی و کنعانی را از دست داد.اما 
الهلال جدا از ش��رایط میزبانی فرصت یافت تا موسی مارگا و هم بازی 

طارمی را از باشگاه پورتو جذب کند.
پریرای برزیلی دیگر بازیکن گرانقیمتی بود که از باشگاه وست برومویچ 
انگلیس جذب شد.آنها  هفت ملی پوش هم دارند و برای قهرمانی دندان 
تیز کرده اند.پرس��پولیس که دو بار به فینال راه یافته است،این بار در 
س��ایه سختکوش��ی و اتحاد و کار گروهی در صدد تکرار موفقیت های 

گذشته است.

احمد میرزائیان 

عضو کارگروه ورزش
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  یک نکته در باب قهرمانی ورزش این است که قهرمانی و مدال آوری هم مثل خیلی از چیزهای دیگر عالم درست و نادرست 
دارد، سالم و ناسالم دارد. بعضی از قهرمانی ها یا مدال آوری ها سالم نیست، ناسالم است؛ ارزشمند نیست. شما نمونه های این را در 
دنیا خیلی دیده اید؛ از ناداوری ها و بند  و  بست های سیاسی و رشوه  دادن هایی که در برخی از میادین ورزشی بین المللی اتفّاق افتاده 
بگیرید تا کاری که یک ورزشکار ممکن است بکند، از موادّ نیروزا، دوپینگ و مانند اینها استفاده کند، تا آنجایی که یک ورزشکار 
به مدد وطن فروشی یا به مدد خودفروشی به مدال دست پیدا می کند؛ این مدال هیچ ارزشی ندارد، این قهرمانی ارزش ندارد؛ این 

ضدّ ارزش است؛ این قهرمانی آن قهرمانی ارزشمند نیست.       
                                            امام خامنه ای 1400/۶/27                                                                
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هر روز برای شما منتشر می شود

جای خالی کادرسازی در کشور
آقای رئیس��ی ب��ا توجه به 
اینکه حمایت دسته و گروه و 
جبهه و... را نداشتند و به تمام 
کس��انی که در ای��ران بودند از 
ابتدا اعلام کرد تمام ستادهای 
م��ن خانه ه��ای مردم اس��ت، 
لذا وام دار هیچ کس��ی نبوده و 
نیس��ت. ممکن اس��ت در بین 
مجموعه همکارانی که انتخاب 
کرده اس��ت افرادی از دولت های قبل باش��ند یا افرادی از یک گروه و 
دس��ته ای باش��ند اما اینها به دلیل این نیس��ت که وام دار آن ها باشد و 

بخواهد به آن ها سهمیه دهد.  
 بنای آقای رئیسی بر این بود که از کسانی که می تواند استفاده کند، 
زیرا در خدمت رهبری ه��م گفته بودند ما می توانیم، دولت های قبلی 
می گفتند ما کش��وری تحویل می گیریم که فلان و فلان شده است و 
فلان کاستی هایی دارد ولی آقای رئیسی این را نگفت و وقتی همچنین 
حرفی را بیان نکرد یعنی در مقابل ش��عارهایی که به مردم داد، متعهد 
است و حتما باید افرادی را به کار گیرد که فارغ از هر گروه و دسته ای 

شایستگی کافی را داشته باشند.  
م��ا نبای��د وقتی دولتی روی کار می آید از بالا ت��ا پایین یا از رأس تا 
ضلع های آن را بیرون بریزیم، چون این کار اشتباهی است که در کشور 
از ابتدا متداول بوده و حتما باید شایس��تگان را به کار گیرند و تجارب 

آن ها را مورد نظر قرار دهند. از همه مهم تر این اس��ت که افرادی باید 
باشند که پاکدست بوده و  دارای تخصص بالا و استکبارستیزی باشند.  
همچنین اینکه افرادی که آقای رئیس��ی در مجموعه خود انتخاب 
کرده است، باید به داخل کشور توجه کنند و اگر نگاه آنان به خارج باشد 
کار غلطی است اما اینکه افرادی از گروه های مختلف باشند اما اهمیتی 
به خارج ندهند و بتوانند مش��کلات را حل کنند، به طور طبیعی آن ها 
باید به کار گرفته شوند چون تجارب آن ها قیمت دارد. لذا به نظر من تا 
الان تخلفی در این موضوع پیش نیامده است؛ البته ایشان قسم یاد کرده 
است که باید بهترین  افراد را به نفع نظام به کار گیرد و امیدوار هستیم 

ان شاءالله در مقابل این قسم متعهد باشند.  
مسئولان موظف به کادرسازی در کشور هستند. رؤسای یک کشور 
این را بدانند که باید برای کشور کادرسازی شود؛ یعنی ما در تمام ابعاد 
و در تمام ش��ئون نظام موظف به کادرسازی هستیم. این کادرسازی به 
این معنا نیست که از ابتدا یک فردی را که تجارب کافی ندارد در جایگاه 
یک وزیر بگذاریم، پس باید در پس��ت های مختلف افرادی در کنار وزرا 
)به عنوان معاون یا در س��مت های دیگر( به کار گرفته شوند که با کار 
آشنا شوند تا در آینده هم کابینه جوان تری داشته باشیم و هم آن ها را 
با تجربه بیش��تری سر کار بگذاریم. نمی شود بگوییم از ابتدا کادرسازی 
نشده است. بنابراین از همین الان خود رئیس جمهور و تمام وزرا و تمام 
کسانی که در کشور به صورتی سهیم هستند و در شئون مختلف کشور 
کار می کنند، موظف به کادرسازی هستند، حتی احزاب هم موظف به 

کادرسازی هستند.

احمد کریمی اصفهانی

عضو هیئت نظارت حزب موتلفه اسلامی 
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